
راه هموار بدپوششى در خيابان ها
برخى  ديدن  راد:  حسينى  مصطفى  سيد 
صحنه ها در كوچه و خيابان براستى آزاردهنده 
خيابان  كنار  خانمى  است.  غمگين كننده  و 
زننده اى  لباس هاى  با  ايستاده  تاكسى  منتظر 
كه حتى در مجالس زنانه هم هر بانويى حاضر 
كوتاه  بسيار  مانتوى  نيست.  آن  پوشيدن  به 
كه از كت مردانه هم كوتاه تر است و ساپورت 
تنگ و نازكى كه به وضوح بدن او را به نمايش 
مى گذارد. هر رهگذرى كه در پياده رو در حال 
عبور است يا با تعجب، يا با تأسف و يا متأسفانه 
با ولع به اين صحنه نگاه مى كند و ناگهان بادى 
مى وزد و خُرده لچكى كه بر سر خانم محترمه 
است را تا نصفه با خودش مى برد و خُرده دامن 

مانتويش را هم به اهتزاز درمى آورد!
حالا حساب كنيد جوان عَزَب معذّبى كه دارد 
به اين صحنه نگاه مى كند دچار چه مشكلاتى 
مى شــود؟ يا حتى مــرد متأهلى كــه هم به 
همســرش و هم به دين و آيينش تعهد دارد 
كه نگاه گناه آلود نداشته باشد اما وقتى ناگهان 
با چنين صحنه اى روبه رو مى شــود نمى تواند 
نگاهــش را بــدزدد و دچار گناه مى شــود. يا 
مــردى كه با زنش در خانه مشــكل دارد و از 
ظاهر و ظاهرنمايى او يا از مسائل ديگر ناراضى 
است، وقتى با اين صحنه روبه رو مى شود و اين 
تصوير را به خاطر مى سپارد، بعداً با همسرش 

دچار چه مشكلاتى مى شود؟ 
اگــر هم حــرف بزنــى و انتقاد كنــى خانم 
محترمه بلافاصله با خشم و عتاب مى فرمايند 
كه شــما جلوى چشــمت را بگير! مشــكل 
از توســت كه چشــم و چالت چفت و بســت 

ندارد!
نيروى انتظامــى كه گويا ديگر در برابر چنين 
صحنه هايى هيچ وظيفه اى ندارد و اگر كســى 
عريان هم به خيابان بيايد تذكرى را از نيروى 

انتظامى شاهد نيستيم.
 ديگر مدت هاســت كه هر كســى اسم گشت 
ارشــاد را به زبان بياورد عقب مانده و متحجر 

به شمار مى آيد. 
اگر كسى هم نســبت به چنين نمايش زشت 
خيابانى اعتراض و انتقادى داشــته باشــد كه 
يا مخالف آزادى بيان اســت و يا معاند حقوق 
زنان! بنابراين هيچ كســى پيدا نمى شــود اين 
بانوى محترمه را متوجه كند كه با اين پوشش 
نامناســبش چه آســيب هايى به امنيت روانى 
جامعــه وارد مى كند و او هــم همچنان به راه 

هموار خودش ادامه مى دهد.

ورزش هم نمى تواند از «زوال عقل» 
پيشگيرى كند!

ترجمه/ مريم سادات كاظمى:پژوهشگران بتازگى دريافته اند شنا، 
دويدن، دوچرخه سوارى و به طور كلى تمرينات ورزشى خطر بروز 
رفتن  بين  از  زوال عقل  نمى دهد.  را كاهش  زوال عقل  يا  «دمانس» 

دمانس  است.  تفكر  توانايى 
پيش  تخريب  از  است  عبارت 
شناختى  كاركردهاى  رونده 
هوشيارى  از  زمينه اى  در  كه 
اين  بروز مى كند. علائم  كامل 
بيمارى به صورت مجموعه اى 
از عملكرد هاى بد بالينى شامل 
اختلال  حافظه،  در  اختلالاتى 
روان شناختى  تغييرات  زبان، 

و روانپزشكى و مختل شدن فعاليت هاى روزمره تظاهر مى يابد كه 
شايع ترين نوع آن «آلزايمر» است.

مطالعات جديد صورت گرفته در انســتيتو ملى ســلامت و پژوهش 
پزشكى فرانسه كه نتايج آن در مجله برتيش مديكال نيز چاپ شده، 
نشان مى دهد تمرينات ورزشى در بزرگسالى نمى تواند از مغز در برابر 
دمانس محافظت كند. اين نتيجه كاملاً مخالف بررسى هاى گذشته 

مبنى بر تأثير ورزش در كاهش اين خطر است. 
براى تأييد اين نظريه پژوهشگران وضعيت 10هزار داوطلب را به مدت 
27 سال بررسى كردند. اين افراد كه بين 35 تا 55 سال سن داشتند 
هر چهار سال مورد آزمايش هاى شناختى قرار گرفتند و سطح فعاليت 

ورزشى آن ها نيز مورد توجه بود. 
نتايج به دست آمده تأثير ورزش در محافظت از نورون ها را ثابت نكرد 
و حتى افرادى كه فعاليت ورزشــى را در برنامه روزانه خود جاى داده 
بودند نيز شــبيه بى تحرك ها دچار تحليل هاى شناختى ( حافظه، 
قدرت استدلال و...) شــدند. اين در حالى بود كه پژوهشگران تأييد 
كردند شركت كنندگان در اين طرح طى نه سال پيش از تشخيص 
دمانس فعاليت ورزشى خود را افزايش داده بودند. گرچه تأثير ورزش 
در اين مورد خاص نتيجه خلاف انتظارى را نشان داد اما با اين حال 
توصيه جدى بر انجام ورزش وجود دارد؛ چرا كه تأثير عالى بر سلامت 

سيستم قلبى عروقى و پيشگيرى از چاقى و ديابت دارد. 
www.Top Santé.fr:منبع

سالم جامعه 

سالم زندگى 

چهارسوى علمبهداشت و درمان

ايسنا: سطح مريخ از آنچه دانشمندان تصور مى كردند، خطرناك تر و سمى تر است. به 
گزارش اسپيس، مطالعات نشان مى دهد تابش اشعه ماوراى بنفش از خورشيد موجب 
فعال شدن تركيبات كلرين و در نتيجه تبديل آن ها به ميكروب هاى قوى در خاك اين 
سياره سرخ مى شود. اين تركيبات كه با نام پركلرات شناخته مى شوند، در تمام سطح 
مريخ گسترده شده اند و چندين كاوشگر ناسا از مريخ در چند نقطه مختلف اين سياره 

اين تركيبات را شناسايى كرده اند.
پركلرات داراى ويژگى هايى مانند ميكروب كشى قوى است كه موجب مى شد تا 
مريخ قابل سكونت به نظر بيايد. اما دانشمندان با مشاهده يك آلودگى باكتريايى 
كشنده روى بدنه فضاپيمايى كه به مريخ سفر كرده و با سطح اين سياره تماس 

داشته، دريافتند از آن جايى كه ضخامت جو مريخ يك صدم زمين است، تابش اشعه ماوراى بنفش به سطح مريخ موجب ايجاد 
چنين باكترى هاى خطرناكى مى شود.

امكان سكونت در مريخ كمتر شد!
 

مهر: معاون نوآورى و تجارى سازى فناورى معاونت علمى و فناورى رياست جمهورى 
از ورود واكسن آنفلوانزاى ايرانى به بازار خبر داد و گفت: اين واكسن براى اولين بار 
است كه توسط پژوهشگران ايرانى به توليد مى رسد. دكتر زين الدين افزود: واكسن 
آنفلوانزاى فصلى ايرانى اولين واكسنى است كه توسط يك شركت ايرانى در حال 

توليد است.
وى با بيان اينكه اين واكســن توسط پژوهشگران يك شركت دانش بنيان در 
پارك فناورى پرديس به سرانجام رسيده است، گفت: واكسن آنفلوانزا توانسته 
تأييديه هاى نمونه آزمايشگاهى خود را دريافت كند و اكنون هم در حال دريافت 
تأييديه هاى تجارى است تا امسال وارد بازار شود. وى با بيان اينكه اكنون نمونه 

آزمايشگاهى به تأييد مبادى ذيربط رسيده است، گفت: تمام تلاش اين شركت آن است كه امسال اين محصول وارد بازار شود. وى 
تأكيد كرد: توليد واكسن آنفلوانزاى ايرانى يك طرح كلان ملى پيشرفته بامشاركت معاونت علمى و فناورى رياست جمهورى است.

واكسن آنفلوانزاى ايرانى آماده ورود به بازار

 زندگى/  حسينى راد- طلبى   
ديروز سامانه انتشار و دسترسى آزاد  

به اطلاعات در حالى با حضور وزراى 
فرهنگ و ارشــاد اســلامى و ارتباطات و فناورى 
اطلاعات رونمايى شد كه در كنار بارقه هاى اميد 
براى دسترســى مردم به برخى اطلاعات ادارى و 
سازمانى، بيم محدود كردن اين اطلاعات با اهداف 
سياسى و اقتصادى نيز مى رود. اكنون در كشور ما 
نيز مانند 140 كشور ديگر جهان زيرساخت هاى 
دسترســى آحاد شــهروندان به اطلاعات دولتى 
فراهم شده است. دسترسى هايى كه در همين آغاز 

با اما و اگرهايى روبروست.

  چگونگى دسترسى به سامانه
ماده يــك آيين نامــه  اجرايى مــاده (8) قانون 
انتشــار و دسترســى آزاد بــه اطلاعات توضيح 
مى دهد: هر شــخص حقيقى يا حقوقى ايرانى 
مى تواند درخواســت خود براى دسترســى به 
اطلاعات را بــه صورت برخــط از طريق درگاه 
الكترونيك حقيقى با ثبت نام در سامانه به آدرس
foia.iran.gov.ir و ايجــاد حســاب كاربرى، 
پيشــخوان دولت الكترونيك، پست يا مراجعه  
حضورى به واحد اطلاع رسانى مؤسسه  درخواست  
شونده، تسليم كند. دســتگاه ها 10 روز مهلت 
دارند اطلاعات مورد نظر شهروندان را بدهند و در 
صورتى كه اين زمان به تأخير بيفتد، شهروندان در 
همين سامانه، شكايت خود را ثبت مى كنند تا از 
طريق كميسيونى پيگيرى شود. مطابق آيين  نامه 
اجرايى اين قانون، تمامى پاسخ هاى دستگاه ها به 
شهروندان، همزمان در سايت نيز منتشر خواهد 

شد مگر اينكه حاوى اطلاعات شخصى باشد.

  محدوديت هاى ارائه اطلاعات
محمود واعظى وزير ارتباطات، وجود اين سامانه 

را راهــى براى نظارت مردم بــر عملكرد دولت 
مى داند و معتقد است كه اين سامانه به شفافيت 
عملكرد نهادها و سازمان ها كمك شايانى مى كند. 
او در هميــن حال از محدوديت هاى ســه گانه 
مردم براى دسترســى به برخــى اطلاعات در 
اين ســامانه سخن مى گويد و اين محدوديت ها 
را اين گونه برمى شــمارد: محدوديت اول منافع 
و امنيــت ملــى و نظم عمومى اســت، دومين 
محدوديت حريم خصوصى افراد و اسناد تجارى 
شركت ها و محدوديت سوم اطلاعاتى است كه در 

تصميم گيرى هاى مهم مؤثر است.
البته محدوديت هاى ســه گانه مورد اشاره وزير 
ارتباطات خيلى كلى است و دايره شموليت آن 
مى تواند اجراى درســت قانون دسترسى آزاد به 
اطلاعات را مورد خطر دهد. شــكى نيســت كه 
هر كشــورى براى حفظ حريم امنيتى خود در 
حوزه هاى سياسى و اقتصادى و نيز حريم اشخاص، 
محدوديت هايى را براى دسترســى همگانى به 
اطلاعات معين مى كند اما اين محدوديت ها اگر 
از سوى افراد، حلقه ها يا شخصيت هاى ذى نفوذ 
اقتصادى و سياسى انجام شود، بشدت خطرناك 

خواهد بود و كاركرد ســامانه دسترســى آزاد به 
اطلاعات را وارونه خواهد كرد.

  دولت مراقب باشد نقض غرض نكند
در همين زمينه حجت الاســلام نصراالله پژمانفر، 
نايــب رئيس كميســيون فرهنگــى مجلس در 
گفت وگو با خبرنگار مــا مى گويد: اطلاعات از اين 
جهت در اختيار جامعه قرار مى گيرد كه بتواند از 
بروز فساد جلوگيرى كند. در اين راستا، اطلاعات 
بايد به صورت عادلانه و يكســان در اختيار همه 
مردم قرار بگيرد و اگر اطلاع رســانى طورى باشد 
كه بامحدوديت مواجه باشد و «همه افراد» نتوانند 
از «همــه اطلاعات» اســتفاده كنند، نقض غرض 
انجام شده اســت. وى با بيان اين كه اگر ما اجازه 
ندهيم همه افراد از اطلاعات به صورت يكســان 
بهره مند شــوند، نظام جامع اطلاع رســانى زير 
ســؤال مى رود، مى افزايد: اين موضوع بايد طورى 
تدبير شــود كه به جز اطلاعات طبقه بندى شده، 
همه افراد نســبت به همه اطلاعات اشراف داشته 
باشــند و بر اساس اين اشــراف اطلاعاتى بتوانند 
از دسترســى يكسانى برخوردار باشند در غير اين 

صورت معضل «رانت هاى اطلاعاتى» تشديد شده و 
مشكلات تازه اى بر مشكلات قبلى افزوده مى شود.

نايب رئيس كميسيون فرهنگى مجلس با اشاره به 
روى ديگر اين سكه، تأكيد مى كند: همچنين اگر ما 
جامعه را نسبت به برخى اطلاعات حساس كنيم 
باعث ايجاد رانت مى شود و به جاى اينكه اين سامانه 
باعث جلوگيرى از فســاد شود خود موجب فساد 
خواهد شد. پژمانفر با اشاره به امكان نظارت مجلس 
بر اين ســامانه مى گويد: مجلس در اين خصوص 
نمى تواند تصدى گرى نمايد اما در تدوين ضوابط 
براى دستگاه ها مى تواند نقش ايفا كند. وى تأكيد 
مى كند: دولت موظف است به مردم اطلاعات مورد 
نيازشان را برســاند زيرا وقتى ادعا دارد مى خواهد 
عدالت اجتماعى را از طريق اين سامانه محقق كند 
اگر همه افراد به همه اطلاعات دسترسى نداشته 
باشند و با بهانه هايى، برخى محدوديت ها به وجود 
بيايد با خط مشــى و مأموريت اصلى اين سامانه 

يعنى عدالت اجتماعى در تقابل خواهد بود.

  مقابله با فساد ادارى
در مراسم رونمايى از ســامانه دسترسى آزاد به 
اطلاعات، وزير فرهنگ و ارشــاد اســلامى نيز 
شفافيت و دسترسى آزاد به اطلاعات را در مقابل 
فساد دانســته و گفته است ادعاى دموكراسى و 
مردم سالارى دينى با دسترسى آزاد به اطلاعات 
فراهم مى شــود و ما از لحاظ قانونى حق نداريم 
اطلاعــات را محدود كنيم.  اكنون انتظار مى رود 
عــلاوه بر نظارت هــاى لازم و قانونى از ســوى 
نهادهاى مسئول، مجلس شوراى اسلامى نيز به 
عنوان نماينده ملت بر ساز و كارهاى حاكم بر اين 
ســامانه كه در دست دولت و مسئولان نهادهاى 
دولتى قرار دارد نظارت كند تا اين سامانه به ابزارى 
براى هدايت و مديريت انتشار اطلاعات حساس 

كه در اختيار برخى افراد است تبديل نشود. 

سرانجام سامانه انتشار و دسترسى آزاد به اطلاعات رونمايى شد

تيغ دو دم «انتشار اطلاعات » در دست مسئولان دولتى

1515

تقدير از پلنگ برفى  اورست
 امروز در مشهد 

3000737274
سامانـه پيامكى 
صفحه زنـدگى

انتقاد  ها، پيشنهاد  ها و 
ايد  ه هاى خود   را از طريق  

اين پيامك  به صفحه 
زندگى ارسال فرماييد  .

روزنامه قدس و هيئت كوهنوردى خراسان رضوى برگزار مى كنند

 عضو كميسيون بهداشت مجلس از تلاش « مارلبرو» براى سرمايه گذارى در ايران خبر داد
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فرهنگ

تسنیم: مسئــــول 
هماهنـــگی  شورای 
بســیج دانشــجویی 
دانشــگاه آزاد تهران 
بـــزرگ  گفـــــت: 
دانشگاه  رســانه های 
آزاد در دوران قبلــی 
مأمنی برای محکومان امنیتی شده بود.  مصطفی 
ابراهیمی گفت: در حالی که رســانه های دانشگاه 
آزاد باید اخبار این دانشگاه را پیگیری می کردند  
فعالان دانشــجویی ســهمی در اخبار رسانه های 
این دانشگاه نداشــتند. حضور محکومان امنیتی 
مانند احسان مازندرانی تنها یک مورد از انتخاب 
نادرست مسئولان دانشگاه آزاد در این زمینه بود. 
پناهنده شدن خبرنگار یکی از رسانه های دانشگاه 
آزاد در زمان نشست لوزان از دیگر مسائلی بود که 

در مدیریت سابق این دانشگاه رخ داد. 

رسانه یامأمن محکومان امنیتی
فــارس: رحیــــم 
داســـتان  مخدومی، 
 نویس و دبیر جشنواره 
»رسول آفتاب«، گفت: 
از آنجایی که جشنواره 
بودجه ای  ردیف  هیچ 
نــدارد و ارشــاد نیز 
بــا توجه به آنکه حمایت از تشــکل های فرهنگی 
غیردولتی از جمله وظایفش به شــمار می رود به 
همین خاطر ما با کمک های مردمی فعالیت خواهیم 
کرد. ارشاد حتی پاســخ نامه های ما را نمی دهد و 
به خاطر همین محدودیت ها میزان جوایز جشنواره 
مشخص نیست و تلاش می کنیم تا اعتبار آن تأمین 
شود. مخدومی گفت: فراخوان این جشنواره از امروز 
آغاز شده و تا شهریور ادامه خواهد داشت و این گام 
اول است تا به بانک اطلاعات کامل و رضایت بخش 

برسیم. 

ارشاد جواب نامه را هم نمی دهد 
ایسنا: علـــی  اصغر 
حداد، مترجم، با بیان 
مجدد  ترجمه  اینکه 
از کتاب الزاماً آسیب 
نمی رساند، اظهار کرد: 
انگیزه بــرای ترجمه 
مهم  کتاب  از  مجدد 
است. به طور مثال، اگر مترجم به دلیل اینکه کتاب 
قبلاً فروش خوبی داشــته است، دست به ترجمه 
کتاب بزند که پولی به دست  بیاورد، انگیزه خوبی 
نیســت. اما اگر مترجم فکر می کند کتاب ارزش 
ادبی بالایــی دارد و او می تواند آن را بهتر ترجمه 

کند، چرا دوباره ترجمه نکند؟ 
او  با تأکید بر اینکه رونویسی از ترجمه  قبلی خوب 
نیست و به ترجمه و مترجم اثر لطمه می زند، گفت: 
کسانی که از ترجمه قبلی کتاب رونویسی می کنند، 

مترجم نیستند. 

انگیزه ترجمه  مجدد مهم است 
خبرگزاری صـــدا 
وزیر  مشاور  و سیما: 
علوم و رئیس صندوق 
رفــاه وزارت علـــوم 
ثبت نام  مهلت  گفت: 
تا  دکتری  ویــژه  وام 
۲۵ تیر تمدید شــد. 
ذوالفقار یزدان مهر افزود: تا امروز ۱۵ هزار دانشجو 
برای دریافت وام ویــژه دکتری ثبت نام کردند که 
به دلیل استقبال گسترده دانشجویان دکتری و به 
منظور پوشش حداکثری متقاضیان، مهلت ثبت نام 
وام مذکور تا ۲۵ تیر تمدید شد.  وی گفت: میزان 
وام ویژه دکتری از ۳ میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان 
در ســال ۹۳ به ۱۱۰ میلیارد تومان در سال جاری 
افزایش پیدا کرد. یزدان مهــر افزود: تمهیداتی در 
صندوق رفاه دانشــجویان اندیشیده شده است که 
بر اساس آن، به تمام متقاضیان وام تعلق می گیرد. 

تمدید ثبت نام وام ویژه دکتری 

کوتاه و خواندنی

ایرنا: رؤسای دانشکده ها و مراکز پژوهشی دانشگاه پیام نور در راستای توقف طرح 
تغییر اساسنامه این دانشگاه، نامه ای به رئیس جمهور ارسال کردند. 

رؤسای پژوهشکده آموزش از دور، مرکز مطالعات حقوقی، مرکز مطالعات مدیریت، 
مرکز آموزش زبان فارسی و دانشکده های علوم تربیتی، ادبیات و زبان های خارجی، 
علوم پایه، الهیات، علوم اجتماعی، اقتصاد و مدیریت، مهندسی، کشاورزی و هنر 
دانشــگاه پیام نور در نامه ای به دکتر حســن روحانی خواستار توقف طرح تغییر 
اساســنامه این دانشگاه شدند. در این نامه که روز شنبه انتشار یافته، آمده است: 
»اگر نظام آموزشــی دانشگاه به صورت غیرحضوری تعریف شود، تبعات سنگینی 
در پی خواهد داشــت«.  به گفته این استادان ، یکی از تبعات غیرحضوری شدن 
دانشگاه محروم شدن آن از برگزاری دوره دکتری، تضعیف جنبه پژوهشی دانشگاه، 
کاهش مقالات منتشرشــده و در نهایت ســقوط رتبه دانشگاه از لحاظ پژوهشی 
خواهد بود. ضمناً دانشگاه نخواهد توانســت در بسیاری از رشته های فعلی خود 

دانشجو جذب کند.  

دانشگاه

نامه پیام نوری ها 
به رئیس جمهور

خانه ملت: معاون پارلمانی دانشــگاه آزاد اسلامی با بیان اینکه تمام۲هزارو۹۰۰ 
رشته محل مورد مناقشــه وزارت علوم و دانشگاه آزاد به کار خود ادامه می دهند، 
تصریح کرد: همه رشته محل ها ۳ شرط توافق شده در کمیسیون آموزش مجلس 
را دارند. علیرضا منادی سفیدان افزود: طبق قانون مصوب مجلس در سال 6۷ که 
صراحتا می گوید رشته های دانشگاه آزاد با تصویب هیئت سه نفره )نمایندگانی از 
وزارت علوم، شورای عالی انقلاب فرهنگی و دانشگاه آزاد اسلامی( قانونی به شمار 
می آید، دانشــگاه آزاد به کار خود ادامه خواهد داد. کمیسیون آموزش مجلس ۳ 
شرط را برای ادامه فعالیت این رشته محل ها در نظر گرفت و با توجه به اینکه همه 
رشته محل ها می توانند شرایط توافق شده در کمیسیون را کسب کنند می توانند 

به کار خود ادامه دهند.
منادی سفیدان با بیان اینکه دغدغه های کیفی وزارت علوم برای دانشگاه آزاد قابل 
درک است، تأکید کرد: وزارت علوم دیگر نمی تواند ایراد وارد کند چراکه شروط را 

در کمیسیون پذیرفته و ویدئو جلسه کمیسیون نیز موجود است.

خبر

ادامه کارتمام  رشته  
محل های دانشگاه آزاد

گزارش خبری

توجیه خانه کتاب 
درباره برگزاری زودهنگام مراسم  روز قلم 

ماجرای 13 تیر و 14 تیر ادامه دارد 
فرهنگ: مراسم سالانه روز قلم ایران، امسال تحت الشعاع یک مراسم 
خاص قرار گرفت. ماجرا از آنجا آغاز شد که خانه کتاب یک روز زودتر از 
روز رسمی قلم، در ۱۳ تیر امسال برنامه ای مفصل برگزار و از جلد نخست 
مجموعه »یادگار ماندگار« رونمایی کرد. این برنامه بازتاب خبری زیادی 

داشت اما با واکنش های زیادی رو به رو شد. 

از چند سال پیش گروهی از روشنفکران درصدد هستند روز ۱4 تیر که 
روز قلم ایران و مصوب شورای فرهنگ عمومی است را زیر سؤال ببرند و 
روزهای دیگری از جمله ۱۳ تیر را مطرح کنند. برگزاری مراسم رسمی 
خانــه کتاب در این روز خاص، به همین دلیل اعتراض نویســندگان و 

فعالان فرهنگی بخصوص انجمن قلم ایران را در پی داشت. 
محمدرضا سرشار، رئیس انجمن قلم ایران، در مصاحبه ای با خبرگزاری 
»ایلنا« به شــدت نسبت به برگزاری مراسم روز قلم در روزی غیر از ۱4 
تیرماه انتقــاد کرده بود و در بیانیه پایانی جایزه ادبی قلم زرین که روز 

چهارشنبه گذشته قرائت شد، به این مسئله اشاره و از آن انتقاد شد. 
خانه کتاب ایران دیروز به این اعتراض ها واکنش نشــان داد و با صدور 
اطلاعیه ای اعلام کرد: از آنجا که احتمال داشــت در روز قلم، مراســم 
دیگری برگزار شود و برای جلوگیری از تداخل برنامه ها این تمایل وجود 
داشت که برنامه رونمایی، برای بهتر دیده شدن، در استقبال از روز قلم و 
یک روز قبل از آن برگزار شود. این مؤسسه تأکید کرده است: شایان ذکر 
است که برگزاری مراسمی قبل یا بعد از یک مناسبت، امری رایج است؛ 
برنامه هایی که قبل از یک مناســبت و در استقبال از آن یا پس از یک 
مناســبت و به بهانه آن برگزار می شوند و در روز قلم هم سابقه داشته 
است. مؤسسه خانه کتاب ضمن ابراز خرسندی از برگزاری مراسمی که 
در روز ۱۳ تیر برگزار کرده، مدعی شــده است که پس از سال ها، موفق 
شده مجالی فراهم کند تا برجسته ترین اندیشمندان و پیشکسوتان علم و 
فرهنگ کشور از رشته ها و گرایش های فکری گوناگون در زیر یک سقف 
و در محفلی صمیمانه و باشــکوه که در استقبال از روز قلم برگزار شده 
بود، گرد هم  آیند. در بیانیه خانه کتاب توضیحاتی نیز نسبت به تدوین 
مجموعه »یادگار ماندگار« ارائه شــده اســت زیرا حضور چهره هایی از 
جریان های روشنفکری در این کتاب باعث تعجب فعالان فرهنگی کشور 
شده است. در این اطلاعیه گفته شده است: برای تهیه این مجلد که جلد 
نخست مجموعه »یادگار ماندگار« است، چند مرحله پشت سر گذاشته 
شد. در تابستان ۱۳۹۵، ابتدا با مشارکت کارشناسان گوناگون، فهرستی 
از چهره های تأثیرگذار اهل قلم )نویســندگان، مترجمان و مصححان( 
در همه حوزه ها تهیه شــد و در واقع تلاش شد تا در هر رشته یا حوزه 
مطالعاتی و پژوهشی، چندین چهره پیشکسوت که آثار تأثیرگذاری در 
حوزه های تخصصی خود تولید و منتشر کرده اند، انتخاب شوند. نتیجة 
این بررسی تهیه فهرستی ۳۰۰ نفره بود. در گام بعدی، فهرست تهیه شده 
بر اساس ترتیب سنی تنظیم شد و مقرر شد اولویت با کسانی باشد که 

در سنین بالاتری هستند. 
این اطلاعیه ملاک های انتخاب افراد برای جلد اول این مجموعه را سن، 
تعــداد آثار و همچنین میزان تأثیرگذاری در حوزه های تخصصی آن ها 
اعلام کرده و تأکید شــده اســت: اگر چه مقرر بود صرفاً عکس هایی از 
پیشکسوتان اهل قلم در این مجموعه آورده شود که در زمان تهیه این 
مجموعه در قید حیات هستند، اما تعداد ۹ عکس از پیشکسوتانی که در 
سال های اخیر از میان ما رفته اند و پیش از تهیه این مجموعه و در زمان 
حیات آن ها توسط عکاس مجموعه تهیه شده  بود نیز به این مجموعه 
اضافه شــد. توجیه خانه کتاب درباره حضور چهره هایی مانند سیمین 
بهبهانی و محمدعلی سپانلو در این فهرست بیان شده است. این مؤسسه 
بدون اشاره به جایگاه حاکمیتی مؤسسات وابسته به وزارت ارشاد، تأکید 
کرده اســت که این انتخاب فارغ از وابستگی افراد به جریان های فکری 
مختلف صورت گرفته است.  خانه کتاب همچنین از تهیه و تدوین مجلد 
بعدی مجموعه »یادگار ماندگار« برای معرفی چهره های جوان تر حوزه 

علم و فرهنگ خبر داده است. 

 فرهنگ/ زهره کهندل   امروز روزی به نام 
ادبیات کودک و نوجوان است. ادبیاتی که به دلیل 
جایگاه ویژه مخاطبانش، اهمیــت فراوانی دارد. 
مرحوم مهدی آذریزدی نویسنده مجموعه پرآوازه 
»قصه های خوب برای بچه های خوب« که سالروز 
درگذشتش به نام روز ادبیات کودک و نوجوان، 
نامگذاری شــده، اهمیت این جایگاه را شناخت. 
به باور محمد میرکیانی نویسنده شناخته شده 
کشــورمان در حوزه کــودک و نوجوان، مرحوم 
آذریزدی با استفاده از ادبیات کهن، فضای تازه ای 
برای مخاطب کودک و نوجوان خلق کرده بود. با 
میرکیانی کــه بنا به وصیت مرحوم آذریزدی، ۵ 
جلد از مجموعه »قصه های خوب برای بچه های 
خوب« را بازنویسی کرده است، درباره فرصت های 
فراروی ادبیــات کودک و نوجــوان گفت و گو 

کردیم. 

 در جایی گفته بودید که توجه به ادبیات 
کودک و نوجــوان باعث پایداری فرهنگی 
می شــود، چه باید کرد که از منابع غنی 
فرهنگی کشورمان در این راستا بهره ببریم؟ 
یکی از ویژگی های ادبیات کهن وعامیانه، بخش 
آداب و رســوم، سنت ها و ســبک زندگی است 
بــه طور کلی می توان گفــت ادبیات کهن، باید 
و نبایدها و شناســنامه فرهنگی ملت ماســت. 
نویسنده ادبیات کودک و نوجوان وقتی قرار است 
که این آثار را بازنویســی کند باید نکات پنهان 
در آثار را کشــف کرده، به آنها پی ببرد و به زبان 
قابل فهم و درک برای مخاطب امروز بازنویسی 
کند. خصوصیــات فرهنگی و ســبک زندگی، 
قرن هاســت که در ادبیات کهن ما وجود داشته 
است. ادبیات کهن، آیینه تمام نمای زندگی، آداب 
و رســوم و باورهای مردم ماست بنابراین وقتی 
این ادبیات را برای گروه ســنی کودک و نوجوان 
بازنویسی می کنیم دو کار بزرگ انجام می دهیم، 
اول اینکه کودکان و نوجوانان با این آثار آشــنا 
می شــوند، ویژگی های مثبت زندگــی پدران و 
مادران خودشان را می بینند، نکات مثبت زندگی 
گذشتگان خود را یاد می گیرند و شیوه مبارزه و 

ایســتادگی در برابر مشکلات را می آموزند. نکته 
دوم، حفظ این منابع اســت یعنی با بازنویسی 
نویسندگان حوزه ادبیات کودک و نوجوان، ارتباط 
نســل فعلی با آثار ادبیات ما که سال ها از تألیف 
آن ها گذشــته و زبان آن ها، زبان دشواری برای 
نسل امروز است، قطع نمی شود. این ادبیات، در 
ذهن مخاطب می ماند و زمانیکه این بچه ها بزرگ 
شوند خودشان به سمت منابع اصلی می روند. کار 
بازنویســی تبدیل به احسن برای مخاطب امروز 
و حفظ اصل منابع اســت. مثلاً اگر کودکان ما، 
یکی دو داستان از مثنوی معنوی را بخوانند در 
بزرگسالی، ســراغ این اثر می روند. اگر حکایتی 
از گلستان  و بوســتان را به زبان ساده و دوست 
داشتنی بخوانند، زمانی که بزرگ شوند ارتباطشان 
با این منابع ادبی و ارزشمند فرهنگ ملی، قطع 

نمی شود. 

 بازنویسی این آثار برای کودک و نوجوان 
نیازمند چه زمینه ها و شروطی است؟

قطعاً باید انتخاب درست باشد و زیبایی کار حفظ 
شود، ضمن اینکه فضای دوست داشتنی و قابل 

قبولی برای مخاطب کودک و نوجوان ایجاد شود. 
مهمتر از همه اینکه، یک اثر فرهنگی جذاب به 
دیگر آثار ادبیات کودک و نوجوان اضافه شــود 
یعنی بازنویسی صرف نباشد، وقتی مخاطب یک 
اثر بازنویســی را می خواند گویی با یک اثر تازه 
روبه رو شده است. بازنویسی ادبیات کهن در حوزه 
کودک و نوجوان نیازمند خلاقیت است، کارهای 
دم دستی و ســاده، جز فرصت سوزی حاصلی 

ندارد. سالها پیش، کتاب »قصه ما همین بود« را 
از ادبیات کهن و عامیانه بازنویسی کردم و امسال 
در مجموعه پنج جلدی از این عنوان که توسط 
انتشارات »به نشر« منتشر شد، سعی کردم فضای 
جدیدی در انتخاب قصه، تصویرگری و هم عنوان 
کتاب داشته باشم که عنوانش این است»همیشه 
قصه ای هســت«. به نظرم نسل امروز با این نوع 
عناوین خــاص و ویژه، ارتباط بیشــتری برقرار 
می کند. خیلی مهم اســت که عنوان یک کتاب 
چه باشد و نویسنده روی آن وقت بگذارد، حتی 

در نثر، تفاوت هایی ایجاد کند. 

 نسل امروز نســبت به نسل های چند 
دهه پیش باهوش تر و نکته سنج تر است، 
نویســندگان این عرصه چقدر با روحیات 

نسل امروز آشنا هستند؟
پاسخگویی به نیازهای کودک و نوجوان، بخشی 
از کار است. مصلحت را نیز باید در نظر گرفت تا 
فضای ذهنی نوشتن ما به نیازهای فرهنگی امروز 
نوجوانان نزدیک شــود. ادبیات کهن و قصه های 
واقعی، تاریخــی و فانتزی، باید به این ســمت 

برود که متناســب با علایق و نیازهای کودک و 
نوجوان نوشته شــود. زبان نوشته ها باید روان و 
دوست داشتنی باشــد، نثر سنگین، پیچیده و 
چند بعدی به دلیل حضور رســانه های متعدد 
در زندگی کــودک و نوجوان امروز، قطعاً جواب 
نمی دهد. کودکان و نوجوانان ما در دوره آموزش 
و یادگیری اند بنابراین مصلحت نیست هر چیزی 
که فکر می کنیم خوب اســت بــرای کودکان و 
نوجوانان بگوییم. باید دقت کرد که محتوا را فدای 
جذابیت نکنیم. یک اثر هم باید جذاب باشد، هم 

نثر روان داشته باشد و هم محتوا. 
گاهی ممکن اســت اثری جاذبه هــای هنری و 
ســاختاری نداشته باشــد اما با نگاه سطحی به 
زندگی بــه دنبال ایجاد جاذبه باشــد، عمر این 
ادبیات، کوتاه است و نمی ماند. این ادبیات را بعد 
از سی سال نمی توان بازنویسی کرد. آثار مرحوم 
آذریزدی بعد از 6۰ سال هنوز قابل استفاده است. 
باید آثاری در ادبیات کودک و نوجوان خلق شود 
که عمر فرهنگی بالایی داشته باشد همچون آثار 

آذریزدی.
 

 ویژگی آثار مرحوم آذریزدی چه بود که 
آن را ماندگار کرد؟

ایشان زمانی کارشــان را آغاز کردند که ادبیات 
کــودک و نوجوان ما لبریز از آثار ترجمه بود. آن 
زمان کسی به فکر تألیف برای کودکان و نوجوانان 
نبود. ایشــان منابعی را برای بازنویسی از ادبیات 
کهن انتخاب کرد که تا آن زمان، کسی سراغ آن 
نرفته بود. کار خلاقی که برای عناوین کتاب هایش 
انجام داد تا آن زمان استفاده نشده بود و عناوین 
کتابها برای کودکان و نوجوانان، معمولاً از موضع 

بزرگسالانه انتخاب می شد. 
عنوان »قصه های خوب بــرای بچه های خوب« 
عنوان بسیار ساده و دوست داشتنی و دارای بار 
آموزشی بود. آثارش زبان و نثر بسیار روانی داشت 
درعین حال همراه با نکات اخلاقی و تربیتی برای 
کودکان و نوجوانان بود به طوریکه درطول مدت 
زمان کوتاهی که این آثار منتشر شد مورد اعتماد 

خانواده ها واقع شد.

گفت و گو با محمد میرکیانی  به مناسبت روز ادبیات کودک و نوجوان

هرچیزی را به کودکان نگوییم

آنچه می خوانید

زمانی که آذریزدی کارش را آغاز 
کــرد ادبیات کــودک و نوجوان ما 
لبریز از آثار ترجمه بود. آن زمان 
کسی به فکر تألیف برای کودکان 
و نوجوانــان نبــود. او منابعــی را 
بــرای بازنویســی از ادبیات کهن 
انتخاب کرد که تا آن زمان، کسی 

سراغ آن نرفته بود
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موزه هنرهای معاصر تهران از حراج تهران تابلو خرید  
شب 26 میلیاردی بازار هنر 

هنر: حراج تهران در هفتمین دوره برگزاری اش نیز توانست رکورد خود را 
بشکند و علاوه بر آن، با فروش 6 اثر میلیاردی و مجموعاً 13 اثر بالای نیم 

میلیارد، ارتقای قیمت آثار هنری در ایران را تثبیت کند. 
شــامگاه جمعه هفتمین حراج تهران، »هنر کلاسیک و مدرن ایران« با 
ارائه 72 اثر در هتل پارســیان آزادی برگزار شد که در مجموع با فروش 
71 اثر به رکورد 26 میلیارد و 113 میلیون تومان دســت یافت. این در 
حالی بود که خرداد سال گذشــته با وجود ارائه 80 اثر، مجموع فروش 

25 میلیارد بود. 
هفتمین حراج تهران با اجرای حســین پاکدل برگزار شــد. او این دوره 
را با نام و یاد زنده یاد عیاس کیارســتمی آغاز کرد و عکسی از مجموعه 
»سفید برفی« این هنرمند را به عنوان نخستین پیشنهاد حراج تهران به 
خریداران آثار هنری عرضه کرد که فراتر از قیمت بیشینه، 220 میلیون 

تومان چکش خورد. 

 کسی جلودار »سهراب« نیست 
در این حراج نیز همچنان ســهراب ســپهری بر صدر نشست و عنوان 

گرانقیمت ترین نقاش ایران را به نام خود ثبت کرد. 
ایــن در حالی بود که آثار هنرمنــدان دیگری چون پرویز تناولی، بهمن 
محصص، منوچهر یکتایی و البته کمال الملک در میان آثار ارائه شده وجود 

داشت. 
اثری بدون عنوان از معروف ترین مجموعه ســهراب سپهری یعنی »تنه 
درختان« در ابعاد 130 در 190 که در سال 1351 خلق شده، به قیمت 
3 میلیــارد و 100 میلیون تومان چکش خورد. این اثر اکنون گران ترین 

نقاشی ایران در سراسر تاریخ هنر ایران محسوب می شود. 
در پایان هفتمیــن حراج تهران، علی مرادخانی، معــاون هنری وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی به روی صحنه رفت و  گفت که از حراج تهران 
2 اثر نفیس کمال الملک و نیز تابلوی سیاه و سفید بهجت صدر را برای 
گنجینه موزه هنرهای معاصر تهران خریداری کرده است. او وعده داد که 
در حراج مدرن و معاصر تهران که حوالی زمستان برگزار خواهد شد، آثار 
هنرمندان جوان را برای اضافه شدن به گنجینه موزه هنرهای معاصر تهران 
خریداری کند تا خلأ حضور هنرمندان جوانِ تثبیت شده در این مجموعه 

تا حدی پر شود. 

هــنر

قاب عکس

 نمایــش » در میان ابرها« به کارگردانی امیررضا کوهســتانی 
در تئاتر مستقل تهران                     عکس: سید ضیا الدین صفویان

علیــرام  فــارس: 
گفت:  بازیگر،  نورایی، 
واقعــاً  نمی توانم بین 
کاراکترهایی که آن ها 
تفاوت  ایفا کرده ام،  را 
واقعاً  زیــرا  بگــذارم 
همه آن ها را دوســت 

دارم و به نوعی روی فیلم هایی که حضور داشــتم، 
غیرتی هســتم. اصلاً نمی توانم آن ها را با یکدیگر 
مقایســه کنم. او درباره همکاری با علی نصیریان، 
بازیگر پیشکسوت تئاتر، سینما و تلویزیون، در فیلم 
»امپراتوری جهنم« گفــت: همکاری با این بازیگر 
پیشکسوت بسیار ویژه و مغتنم است. آقای نصیریان 
بی نظیر هســتند و همــواره در پروژه های مختلف 
هنگامی که پشــت صحنه هســتند، در گوشه ای 
خلوت می کنند و روی کاراکتری که قرار است آن را 

ایفا نمایند، تمرکز می کنند.

روی فیلم هایم غیرتی هستم 
تسنیم: ناصر نادری، 
مجموعه  کارگــردان 
»نبرد  مســتندهای 
پنهان«، با بیان اینکه 
ما  فیلمبرداری  گروه 
در مــدت 2 هفته ای 
که در حلب بودیم، در 

خط مقدم جبهه بود، افزود: حتی اسکان ما هم در 
آنجا بود. برای تصویربرداری به صورت خودجوش به 
حلب می رفتیم و هماهنگی خاصی برای این سفر 

نداشتیم. 
وی گفت: ما با کمک سوری ها وارد حلب شدیم و 
در راه ساخت این مستند روزهای سختی را سپری 
کردیم و تیم 3 نفره ما بیمار شــد. البته با قوت کار 
را ادامه دادیم تا حاصل آن، مستند »نبرد پنهان 2« 
شد که به زودی از تلویزیون پخش می شود و روایت 

جدیدی از حلب و مردم آن را خواهید دید. 

روایت جدید از مقاومت حلب 
کارگــردان  ایرنــا: 
»دزد  سینمایی  فیلم 
و پـــری 2« گفــت: 
ســینمای کودک در 
کنار ســینمای کلان 
 کشور و فرهنگ غنی 
ایرانی- اســلامی باید 

بررسی شود و نباید به صورت مقطعی و زودگذر، برای 
آن نسخه پیچید. حسین قناعت افزود: تاکنون در 
بخش سینمای کودک، فیلم های خوبی تولید شده 
اما به دلیــل آنکه همة آن ها به اکران در نمی آیند، 
دیده نمی شــوند و این لطمه بزرگی به فیلمسازان 
کــودک می زند. وی با بیان اینکه فیلم های کودک 
به ســختی در نوبت اکران قرار می گیرند، ادامه داد: 
وقتی این فیلم ها نمایش عمومی داده نمی شــوند، 
چرخش ســرمایه نیز در این بخش وجود ندارد و 

فیلم های جدید ساخته نمی شود.

نباید مقطعی نسخه پیچید 
مهر: کارگردان پروژه 
»سهراب  ســینمایی 
کرد  تأکید  سپهری« 
که برای ســاخت این 
بودجه  نیازمند  پروژه 
کافی اســت که هنوز 
نشــده  تأمین  کاملاً 

است. جلال فاطمی ادامه داد: در این پروژه سینمایی، 
در صورت قطعی شدن، به عنوان کارگردان و بازیگر 
حضور خواهم داشت اما این را باید بگویم که دغدغه 
من ســینمای کودک و نوجوان است و امیدوارم به 
دوران طلایی این سینما بازگردیم تا بدون دغدغة 
مشــکلات مالی دست به تولید آثار بزنیم. او درباره 
»سهراب« گفت: در این پروژه سینمایی قرار است 
دوره های مختلف زندگی ســهراب سپهری اعم از 
کودکی، نوجوانی، جوانی و دوران طلایی شــعر و 

نقاشی وی به تصویر کشیده شود.

سرمایه »سهراب« تأمین نشده 

چهره - خبر

فارس: مدیر شــبکه پنج ســیما گفت: وظیفه تائید و تصویب ســریال ها در شبکه 
به عهده گروه فیلم و ســریال شــبکه اســت اما وظیفه مرکز امور نمایشــی سیما 
هماهنگی برای عدم هم پوشــانی داستان ها و نظارت کلی است. مجید زین العابدین 
 همچنین افزود: شــبکه پنج ســیما 20 سریال در دســت تولید دارد که دو سریال 
»در جست وجوی آرامش« و »لژیونر« بزودی پخش می شوند و »پاهای بیقرار« ماه دیگر 
کلید می خورد. وی در ادامه افزود:  به تازگی تأکیدمان روی سریال هایی با قسمت های 
طولانی است چراکه مخاطبان به راحتی با این دست سریال ها ارتباط برقرار می کنند 
و  هر ســه سریال هایی که به آنها اشاره کردم و همچنین اغلب سریال هایی که قرار 
است در شبکه پنج سیما تولید شوند، همگی 40 قسمت به بالا هستند. قصه سریال 
»از یادها رفته« نیز در تهران قدیم می گذرد که گروه نویسندگان بیش از یکسال و نیم 
مشغول نگارش متن های این سریال هستند. مدیر شبکه پنج سیما با اشاره به اینکه 
ما در این شبکه مرزبندی مشخصی برای تولید سریال ها نداریم، گفت: من هم این را 

قبول دارم که این نوع سریال ها اغلب در شبکه یک سیما تولید می شوند.

رادیو و تلویزیون

پخش دو سریال جدید در 
شبکه پنج آغاز می شود

مهر: محمدمهدی حیدریان در واکنش به نامه انتقادی جمعی از نمایندگان مجلس 
درباره اکران 2 فیلم سینمایی، ضمن تأکید بر احترام به قانون، گفت که باید مراقب 
باشــیم خلاقیت را قربانی نکنیم. رئیس سازمان سینمایی گفت: حتماً این حق 
نمایندگان مجلس اســت که درباره فعالیت های فرهنگی نقد و نظر داشته باشند 
و حتمــاً در مقابل، ما نیز به  عنــوان فعالان فرهنگی این حق را داریم که کارها و 
محصولاتمان ابتدا دیده شوند و بعد مورد نقد قرار بگیرند. ما نمی توانیم بخصوص 

در حوزه فرهنگ بدون اشراف کافی اظهار نظر کنیم. 
رئیس سازمان سینمایی از فیلم های مبتذلی که اعتراض مردم و نمایندگانشان را 
برانگیخته، دفاع کرده و نمایندگان مجلس را به بی اطلاعی متهم نمود و گفت: واقعاً 
نمایندگان محترم مجلس پیش از این نامه نگاری، با کارگردان یا تهیه کننده این 
فیلم ها صحبتی داشته اند؟ وقتی نه فیلم را دیده ایم، نه با کارگردان و تهیه کننده 
آن صحبت می کنیم و به جای آن اعتراض خود را رسانه ای می کنیم، مردم حتماً 

نسبت به ما قضاوت خواهند داشت و این قضاوت حتماً مثبت نخواهد بود. 

سینما

حیدریان از فیلم های 
مبتذل دفاع کرد 

 هنــر/ تکتم بهاردوســت  ســریال ها و 
برنامه هــای طنــز همــواره از پرمخاطب ترین 
مجموعه های تلویزیونــی بوده اند؛ به نحوی که 
تجربه نشــان داده هنوز هم علی رغم گسترش 
رسانه ها و البته  شبکه های تلویزیونی فارسی زبان، 
اگر ســریالی باکیفیت ساخته شــود، می تواند 
خیابان هــا را خالی کــرده و مخاطــب را پای 
شــبکه های خودمان بنشاند. با وجود تلاش های 
مدیران تلویزیونی برای تجربه دوباره طعم خوش 
روزهای اوج طنز تلویزیون، مدتی اســت برنامه 
طنزی که بتواند موفقیت ســال های گذشــته 
تلویزیون را تکرار کند، ساخته نشده است. امیر 
کربلایی زاده، بازیگر تئاتر و تلویزیون، درباره افت 
سطح طنز و سلیقه مخاطبان با ما  صحبت کرده  

است که مشروح آن را می خوانید. 

 به نظر شما در این یکی دو سال گذشته 
سطح سلیقه طنز مردم تغییر کرده است؟ 

طنزِ درست در تمام دنیا ابزاری برای آگاهی بخشی 
است ولی در این چند ســاله پیش آمده که در 
برخی فضا هــا بخصوص در فضا هــای مجازی 
مطرح شــدن یک سری مســائل خیلی پیش پا 
افتاده، طرفداران زیادی پیدا می کند و مردم گاهی 
از روی کنجکاوی این مسائل را دنبال می کنند. 
اینکه ما چرا نمی توانیم در ارائه مطالب طنز، خوب 
جلو برویم و به یک جای درست برسیم، خودش 
نقطه ضعف است.  باید این مسئله را از چند جهت 
مورد بررسی قرار داد. اول اینکه اصولاً نویسنده ها 
در کشــور ما هیچ گاه تأمین و تأیید نشده اند و 
 هیچ وقت به عنوان مهم ترین سکان یک فرآیند 
فرهنگی- هنــری در نظر گرفته نشــده اند. ما 
روی متن هــای خــوب و طنزنویس های خوب 
هزینــه نکرده ایــم و هزینه های ملــی را صرف 
مســائل دیگری کرده ایم. نمی دانم شــاید چون 
فکر نمی کردیم که طنز و طنزنویس تا این حد 
می تواند تأثیرگذار باشد. به همین خاطر خیلی 
مواقع شاهد ضعف های زیادی در برنامه های طنز 

هستیم. 
ثانیاً، یکی از علت های واضح در شرایط طنز کشور 

ما وجود و بروز سلائق مختلف در ممیزی ها است. 
شما همیشه با یک روند مواجه نیستید؛ روندی 
که بتواند بر اســاس زمانه و نسل به نسل آرام آرام 
تغییر کند و شــرایطی را در اختیار بگذارد. هر 
مدیر فرهنگی که می آید، بسته به سلائقِ خودش 
یک سری شرایطی را به عنوان خط قرمز ها قرار 
می دهد. حتی دیده می شود که شرایط و ضوابط 
از شــهری به شــهر دیگر فرق می کند. ثالثاً ما 
ارگان های مختلفی برای تصمیم گیری در فضای 
فرهنگی داریم که به نظر من هنرمندی که دارد 
در این حوزه کار می کند را دچار ســردرگمی و 

گاهی افراط و تفریط می کند.  

 پس این طور که می گویید، طنزی که امروز 
وجود دارد، 10 سال دیگر نگاه و کارکردش 
چه به لحاظ مدیریتی و چه به لحاظ کاربردی 

کاملاً تغییر می کند؟ 
حتماً. با توجه به پیشــرفت تکنولوژی، 10 سال 
خیلی مدت زمان زیادی اســت. شاید نیاز باشد 

هر دو ســه سال یک بار قانونمان را عوض کنیم 
یــا حداقل بند و تبصره ای بــه آن اضافه کنیم. 
بحث انقلاب فرهنگی سال هاست که مطرح شده 
اســت ولی واقعاً چقدر برای آن هزینه کرده ایم. 
یک زمانــی قرار بــود 2 درصــد ازدرآمد همه 
کارخانه ها به بحث فرهنگی تخصیص پیدا کند 
ولی آیا این اتفاق عملاً افتاده است؟ ما چقدر به 
خوراک روح مردم توجه داشــته ایم. از آن طرف، 
یک ســری کج سلیقگی ها و افراط و تفریط ها به 

معنــی اخصّ کلمه وجود دارد که خودش کار را 
خراب تر می کند. 

 نظرتان در رابطه بــا تأثیر تلویزیون بر 
سطح سلیقه مردم چیست؟ 

تلویزیون در همه دنیــا یکی از ابزارهای مردمی 
اســت و قطع به یقین مدیران تلویزیون در آمار 
گرفتن از ســطح ســلیقه طنز مردم خیلی باید 
مراقب باشــند. ما الان هنرمندان قدیمی داریم 
که با تلویزیون قهر کرده اند. چرا از این هنرمندان 
حمایت نمی شود؟ برخی از این هنرمندان که از 
قضا طناز هم هستند، در زمان خودشان خیلی 
موفــق بودند. چرا ما باید این نیروهای کارآمد را 

به راحتی از دست بدهیم و کنار بگذاریم؟ 
ما باید نیاز جامعه مان را پیدا کنیم و اگر می بینیم 
کــه تلویزیون ما در زمانی خیلــی خوب بوده و 
الان مثلاً خیلی بد ظاهر شــده است، دلایلش 
را  بررسی و آسیب شناسی و نتایجش را با همان 

هنرمندان مطرح کنیم. 

 چــرا هنرمندان قدیمی مــا که زمانی 
طنزپردازان خیلی موفقی بودند، الان دیگر 

برای مخاطبان جذابیتی ندارند؟ 
من با نظر شــما موافق نیســتم. به نظر من این 
هنرمندان هنوز هم برای مــردم جذابیت دارند. 
اینکه هنوز آثار فلان هنرمند پربیننده است یعنی 
اینکه سطح عمومی مردم آن هنرمند و برنامه اش 
را می طلبــد. اگر می گویید این هنرمندان جذاب 
نیستند شاید مقصر شرایط فرهنگی است که الان 
سطح سلیقه اش تغییر کرده است. ما که نمی توانیم 
صرفاً یک هنرمند را مقصر بشناسیم. باید به دنبال 
این باشــیم که الان چه چیزی در اختیار جوانی 
اســت که یک روزی فلان برنامه طنز راضی اش 
می کرد ولی الان ساختة همان هنرمند به مذاقش 
سازگار نیست. سلیقه مخاطب نسل به نسل فرق 
می کند. نمی توانیم بگوییم تلویزیون به تنهایی در 
پایین آوردن ســطح سلیقه مردم مؤثر است. همه 
رســانه های دیداری- شــنیداری غذای فرهنگی 
مردم را تأمین می کنند و و همه می توانند در این 
زمینه موثر باشند. من می گویم با حمله کردن به 
یک برنامه یا یک برنامه ساز و یک هنرمند کاری از 
پیش نمی رود. به نظر من تلویزیون می تواند خیلی 
بیشتر از رسانه های دیگر با مردم ارتباط برقرار کند. 
ما باید سلیقه شناسی کنیم و ببینیم چه گروهی از 
مخاطبان چه برنامه ای را می پسندند. باید قدرت 
انتخاب را بین مــردم بالا ببریم. باید برای فضای 

فرهنگی هزینه کنیم. 

 اســتند آپ کمدی ها چقدر می توانند به 
تقویت طنز کمک کنند؟ 

استند آپ کمدی نقد رفتارهای اجتماعی، سیاسی 
و... و رفتارهایی اســت که گاهی اوقات درست یا 
غلط می باشد و هنرمند می تواند آن ها را از زاویه 

طنز بلند تر یا واضح تر بیان بکند. 
این کار در ایران خیلی جوان اســت و باید آزمون 
و خطا کند و ممکن اســت در جاهایی پایش را 
زیادی روی گاز بگذارد که اگر آزمون و خطا نکند، 
به شــرایط آرمانی نمی رســد. باید اجازه بدهیم 

استند آپ کمدی فرایند درستی را طی کند.

با امیر کربلایی زاده، بازیگر 

بگذاریم استند آپ کمدی آزمون و خطا کند 

آنچه می خوانید

بــه اعتقــــــاد کربلایــــــی  زاده، 
رفتارهای  نقد  اســتندآپ کمدی 
اجتماعی، سیاســی و... است که 
در ایران خیلی جوان است و باید 

آزمون و خطا کند و پیش برود
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خط خبر

رديابى 450 كيلو گوشت الاغ در قصابى 
شهرســتان  پليس  رئيس  ركنا: 
كازرون از كشــف 450 كيلوگرم 
گوشت الاغ در يك قصابى در اين 

شهرستان خبر داد. 
ســرهنگ على رزمجويى، رئيس 
كازرون در  پليــس شهرســتان 
تشــريح اين خبر گفت: مأموران 
چنارشــاهيجان  بخش  انتظامى 
شهرســتان كازرون از يك مغازه 

قصابى در شهر قائميه 450 كيلوگرم گوشت الاغ كشف و ضبط كردند.
رئيس پليس شهرســتان كازرون ادامه داد: در اين خصوص يك نفر دستگير 
و تحويل مقامات قضايى شــده و چنانچه كسانى از اين قصابى شاكى هستند 

مى توانند به كلانترى چنار شاهيجان مراجعه كنند. 
وى در پايان توصيه كرد: شهروندان مى توانند براى خريد گوشت سالم روزانه 

خود، به مراكز معتبر و تحت نظارت مركز بهداشت مراجعه كنند.

قاچاقچى سوخت پشت فرمان نيسان 
زنده زنده سوخت 
خط قرمز: رئيس پليس شهرستان 
رودبارجنــوب از كشــته و زخمى 
شــدن دو نفر در جريان واژگونى 
خودروى حامل سوخت قاچاق در 

اين شهرستان خبر داد. 
رئيس  فيروزبخت،  رضا  سرهنگ 
پليس شهرستان رودبار جنوب در 
تشريح جزئيات اين حادثه گفت: 
در پى اعلام مركز پليســى110 

مبنى بر واژگونى يك وانت ســايپا در محور رودبار- زهكلوت، حوالى روستاى 
امين آباد، بلافاصله اكيپ گشت فوريت هاى پليسى به همراه عوامل امدادى به 

منطقه اعزام شدند.
رئيس پليس شهرســتان رودبار جنوب افزود: در بررســى هاى صورت گرفته 
مشــخص شد يك دستگاه خودرو وانت نيسان حامل سوخت قاچاق به دليل 
سرعت زياد و ناتوانى راننده در كنترل خودرو واژگون و دچار حريق شده است.
وى بيان كرد: در اين حادثه متأسفانه راننده خودرو به شدت مجروح و سرنشين 

آن نيز به علت جراحات زياد ناشى از سوختگى در دم جان باخته است.

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خط قرمز

خط قرمز: يكى از عاملان اصلى باند ســرقت با تهديد اسلحه كمرى و 
زنجير در مشــهد دستگير شد. فرمانده انتظامى خراسان رضوى با اعلام 
اين خبر گفت: بامداد روز جمعه سرقت به عنف با تهديد اسلحه كمرى 
و زنجير از يك منزل مســكونى در محدوده بلوار ســرافرازان مشهد به 
فوريت هاى پليسى 110 اعلام شد.  وى خاطرنشان كرد: شاكى پرونده در 
اظهارات اوليه خود گفت: سه مرد جوان با همراهى يك زن در حالى كه 
اسلحه كلت كمرى و زنجير داشتند، وارد خانه اش شده و با حمله به او و 
فشار دادن گردنش در حالى كه در آستانه مرگ قرار داشته، كيف دستى 
حاوى مدارك بانكى و اســناد قيمتى را به زور گرفته و متوارى شده اند. 
فرمانده انتظامى خراسان رضوى خاطرنشان كرد: با اقدامات اطلاعاتى، 
يكى از عاملان اصلى اين ســرقت شناسايى و دستگير شد. اين جوان 
26 ساله كه ساكن شهرك شهيد رجايى مشهد است، در بازجويى هاى 
اوليه ادعا كرد طراح سرقت ها با مراجعه به او عنوان داشته اطلاعاتى از 
نگهدارى اسناد و مدارك مهم و قيمتى در خانه اى مسكونى در اختيار 
دارد و مى خواهند از اين خانه سرقت كنند. سردار اميرى مقدم گفت: 
تحقيقات مأموران كلانترى نجفى مشــهد از اين متهم كه در هنگام 
سرقت بنا بر اعتراف خودش با زنجير سربى صاحبخانه را تهديد مى كرده 
ادامه دارد و جست وجوهاى پليسى با دستورات تخصصى مراجع قضايى 
براى شناســايى ديگر اعضاى اين باند و همچنين كشف اسلحه كلت 

كمرى و ديگر اقدام هاى مجرمانه متهمان در حال انجام است.
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 خط قرمز: ليدر تورهاى خيالى كه مرد دســت 
فــروش را ربوده و از او پنج هــزار دلار دزديده بود 
از قضــات دادگاه براى جلب رضايت دادگاه مهلت 
گرفت. اواخر پاييز 93 پليس راهور در حال گشت 
زنى در جاده چالوس بود كه با پيكر نيمه جان يك 
مرد روبه رو شد كه كارت شناسايى همراهش نشان 
مى داد وى احسان 40 ســاله نام دارد. او كه دچار 
مسموميت شديد شده بود به بيمارستان منتقل شد 

و تحت درمان قرار گرفت.
وى پس از بهبودى گفت: در ايســتگاه هاى مترو 
دســت فروش بودم. با يك مرد جوان به نام عزيز 
آشنا شــدم. او مى گفت ليدر تور است و مسافران 
را از عراق براى گردش به ايران مى آورد. او خودش 

به من پيشنهاد داد تا كار مناسبى برايم پيدا كند.
وى ادامه داد: مــن چندبار با عزيز به هتل رفتم و 

براى مسافران عراقى اتاق رزرو كرديم.
آخرين بار عزيز گفت: چون مطلع شده قرار است 
قيمت دلار بالا برود بهتر است مقدارى دلار بخرد 
من هم پنج هزار دلار خريدم اما او وسوســه ام كرد 
2 ميليون تومان هم از دوستانم قرض بگيرم و دلار 

بخرم من بعد از خريد دلار دنبال عزيز رفتم. قرار بود 
باهم به جاده چالوس برويم او در بين راه آب ميوه 
تعارف كرد اما بعــد از خوردن آب ميوه بى هوش 
شدم و زمانى كه به هوش آمدم در بيمارستان بودم.

با اطلاعاتى كه اين مرد به پليس داد، عزيز رديابى و 
دستگير شد. وى در شعبه يازدهم دادگاه كيفرى پاى 
ميز محاكمه ايستاد  اما منكر آدم ربايى شد و گفت: 
من در ايســتگاه مترو با موبايل صحبت مى كردم و 
احسان حرف هاى من را شنيد و از من خواست براى 
او يك كار مناسب پيدا كنم. من ليدر تور نيستم و 
احسان را فريب دادم و به خاطر وسوسه، دلار هاى او 

را دزديدم ولى حالا مى گويم پشيمانم.

دستفروش مترو در تور هولناك تور ليدر قلابى 

خط قرمز: دو تن از اراذل و اوباش شــرق تهران به 

خاطر اختلاف بر ســر معامله مواد مخدر به روى هم 

اسلحه كشــيدند و در گيرى وحشــتناكى در محله 

خاك ســفيد به راه انداختند. پليس امنيت تحقيقات 

گسترده اى را براى به دام انداختن متهمان آغاز كرده 
است. 

ساعت 10 شامگاه جمعه 16 تيرماه سال جارى اهالى 

منطقه خاك سفيد تهرانپارس با شنيدن صداى شليك 

چند گلوله سراســيمه با پليس تمــاس گرفتند و از 

ماجراى تيراندازى شبانه خبر دادند. بلافاصله عوامل 

انتظامى كلانترى هاى اطــراف و پليس امنيت راهى 

محل حادثه شدند.  با حضور مأموران در محل حادثه 

مشخص شد درگيرى مسلحانه در يك خانه ويلايى 

در محدوده خاك ســفيد رخ داده است. بررسى هاى 

ميدانى مأموران پليس همچنين نشان مى داد كه خانه 

محل حادثه محل رفت و آمد دو مواد فروش و تبهكار 

سابقه دار است كه از يك ماه پيش به دليل نامعلومى 
بار ها با هم درگير شده اند. 

اما در گيرى آن ها قبل از سر رسيدن مأمورهاى پليس 
فيصله پيدا كرده است. 

يكى از همســايه ها به مأموران گفت صابر و جواد از 

متهم هاى ســابقه دارند. كه بارهــا به دلايل مختلف 

از ســوى مأموران دســتگير شــده اند. خانواده صابر 

مدت هاست به محله ديگرى كوچ كرده اند اما خانه او 

همچنان محل رفت و آمد معتــادان و اراذل و اوباش 

منطقه و مناطق مجاور بــود. از يك ماه پيش رفت و 

آمدها به خانه او بيشتر شــده بود. تعداد خودروهايى 

كه داخل كوچه پارك مى شــد به قدرى زياد بود كه 

همســايه ها در رفت و آمد دچار مشــكل مى شدند. 

چندين بار هم صداى دعوا و درگيرى فيزيكى به گوش 
رسيد. 

همســايه ها چند بار با پليس تمــاس گرفتند اما به 

محض حضــور مأموران پليــس درگيرى ها فروكش 

كــرده و خودروهاى پارك شــده در كوچه جا به جا 

مى شــدند. وى در ادامه اظهاراتش به مأموران گفت: 

امشــب چندين بار لشكركشــى در محله داشتيم. تا 

اينكه سرانجام ساعت 10 صداى شليك چندين گلوله 

به گوش رســيد و چند موتورسوار با حركت باهم در 

كوچه باعث ايجاد رعب و وحشت شدند كه بلافاصله 

مأمــوران پليس را در جريان ماجرا قرار داديم. با ثبت 

اظهارات شــاهدان و همچنين بررسى سوابق اتهامى 

متهمان ســاكن در محل درگيرى مشخص شد صابر 

و جواد از متهمان ســابقه دار هستند و پليس امنيت 

و پليــس مواد مخدر رد آن ها را در دو پرونده جداگانه 
پيگيرى مى كند.

بررسى هاى پليس همچنان مشخص كرد كه متهمان 

به دليل اختلاف حســاب در پــى معامله مواد مخدر 

با هم درگير شــده اند و به دليل بالا بودن مبلغ مورد 

اختلاف به روى هم اسلحه كشيده اند. با كسب اجازه 

قضايى مأموران موفق به ورود به محل درگيرى شدند. 

با حضور مأموران در محــل تيراندازى چندين پوكه 

فشنگ و آثار خون در محل حادثه كشف شد. با توجه 

به فرار متهمان قبل از حضور مأموران پليس در محل 

حادثه پرونده اى درباره اين درگيرى مسلحانه تشكيل 

شــده و تحقيقات تكميلى درباره اين پرونده از سوى 
مأموران پليس امنيت در حال رسيدگى است.

هفت تير كشى مواد فروش ها در خاك سفيد
دعواى اسيدى يك خانواده 

با مرگ شوهر پايان يافت

خط قرمز: زني كه با اســيد شوهر خود را سوزانده بود 
مدعي اســت به دليل اختلافات و دعوا چنين كاري را 
كرده است. اين زن افغان بزودي در دادگاه كيفري يك 

استان تهران محاكمه خواهد شد. 
جريان اين پرونده به آذر ماه ســال 95 باز مي گردد. با 
حضور مأموران اداره شــانزدهم آگاهي تهران بزرگ و 
انتقال قرباني اسيدپاشي تحقيقات از متهم كه همسر 

او بود آغاز شد. 
اين زن زمانيكه در برابر بازپرس شــعبه دوم دادسراي 
شهرري قرار گرفت به اين شرح به طرح شكايت خود 
پرداخت: از مدتي پيش با شــوهرم به مشكل خورده 
بــودم. او دائما مرا اذيت مي كــرد و با هم هر روز دعوا 
داشتيم. همين شد كه دوباره از ديشب دعوا و درگيري 
مان شدت گرفت. تا دم دماي صبح دعوا مي كرديم كه 
او خوابــش برد و بعد از آن من به او گفتم كه تو را در 
خواب با اسيد خواهم ســوزاند اما او به حرفم توجهي 

نكرد.
به انباري رفتم و از آنجا ظرفي پلاستيكي را پر از اسيد 
كردم. وقتي بالا آمدم او هنوز خواب بود. بيدارش كردم 
كه از جا پريد و يك دفعه اسيد را به رويش ريختم. خيلى 

ترسيده بودم و در همان حال پشيمان شدم. 
به كنارش رفتم و او را بغل كردم و از او معذرت خواهى 
كردم. تشنه اش بود كه يك ليوان آب نيز برايش آوردم 
و او آب را خورد. گفتم غلط كردم حالا كه اينطور شــد 
خودم را با اســيد خواهم ســوزاند و خواهم كشت اما 
ديگر سودى نداشت و به همين دليل سريعاً با پليس و 

اورژانس تماس گرفتم.
با ثبت اين اطلاعات در پرونده موضوع براي بررسي هاي 
بيشتر در اختيار مأموران اداره آگاهي تهران بزرگ قرار 
گرفت تا اينكه بالاخره مشخص شد قرباني در بيمارستان 
از شدت سوختگي هاي زياد در بدنش فوت شده است. 
با علم به اين موضوع بازپرس به زن اسيدپاش اتهام قتل 

را تفهيم كرد. 
در انتها پرونده با صدور كيفرخواست به دادگاه كيفري 
يك اســتان تهران ارجاع شد و بزودي اين زن محاكمه 

خواهد شد.

خط حادثه

 پليس مشهد در تعقيب زورگيرهاى مسلح



خط بين الملل

بازيكن برزيلى به قتل رسيد 
خط قرمز: بازيكــن برزيلى كه 
سابقه بازى كردن در الغرافه قطر 
را در كارنامــه داشــت به ضرب 
گلوله در سائوپائولو به قتل رسيد. 
به نقل از اسكاى اسپورت، فوتبال 
برزيل بار ديگر رنگ خون به خود 
گرفت و اين بار هم يك بازيكن 
ديگر از فوتبال اين كشور به قتل 
رسيد. جانسون كندريك، بازيكن 

برزيلى كه ســابقه بازى كردن در الغرافه قطر را در كارنامه داشــت در ساحل 
سائوپائولو به ضرب گلوله يك فرد ناشناس به قتل رسيد. پليس برزيل اعلام كرد 
كه طبق گفته هاى شاهدان، يك موتورسوار قصد داشت كه اين بازيكن برزيلى 
را به زور بربايد، اما با مقاومت او مواجه شده و در نهايت وقتى كه موتورسوار از 

ربودن اين بازيكن نااميد شد او را به ضرب گلوله به قتل رساند.

بمب در كيف مهد كودك آلمانى 
خط قرمز: كشــف بمب متعلق به جنگ جهانى دوم در كيف كودك آلمانى، 
تيم هاى ويژه خنثى كننده را به مهد كودك كشاند و خانواده ها را نيز به وحشت 
انداخت.  اين كودك كه در مســير جنگلى خانه تا مهدكودك متوجه شــىء 
عجيبى در زمين شده بود، از سر كنجكاوى آن را از خاك بيرون كشيد و بعد 
هم به مهد كودكش در شــهر «دارمشتاد» رفت. اما دقايقى بعد مربى بچه ها با 
ديدن بمب قديمى روى نيمكت، بلافاصله بچه ها را به حياط فرستاد و پليس 
را خبر كرد. دقايقى بعد هم تيم هاى خنثى كننده بمب به محل اعزام شدند و 
با تخليه چند ساعته اين مركز آموزشى محوطه را پاكسازى كردند. به گزارش 
پليس با گذشت بيش از 70 سال از پايان جنگ جهانى دوم، همچنان بمب هاى 
به جامانده از جنگ در جنگل ها، حياط خانه هاى قديمى و... كشف مى شود كه 

مى توانند خطرناك هم باشند.

بمب گذارى در يك بانك آمريكايى
خط قرمز: پليس پس از دريافت گزارشى مبنى بر تهديد به بمب گذارى در 
يك بانك، ساختمان آن را محاصره كرد.  به نقل از پايگاه اينترنتى فاكس فايو 
در آتلانتا، پليس ايالت جورجيا آمريكا پس از دريافت گزارشى مبنى بر تهديد به 
بمب گذارى در يكى از بانك هاى شهر كاب كانتى، ساختمان بانك را محاصره 
كرد. بر اين اساس، مردى كه ادعا كرده بمب همراه دارد وارد ساختمان بانك ولز 

فارگو در كاب كانتى شده است و نيروهاى پليس درحال مذاكره با او هستند.
يكــى از مقام هاى پليس به فاكس فايو گفت:  او (مردى كه بمب همراه دارد) 
خيلى آرام و خونسرد است و خيلى هم صريح سخن مى گويد. در حال گفت 

و گو با او هستيم.
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باند سارقان غربى در مشهد 
به گل نشست
خط قرمز: دو گرداننده 
يك باند حرفه اى سرقت 
كه از غرب كشــور به 
مشهد آمده و به منازل 
شــهروندان  مسكونى 
دســتبرد مى زدند، در 
گرفتار  قانــون  چنگ 

شدند. فرمانده انتظامى مشهد با اعلام اين خبر به خبرنگار ما 
گفت: در پى گزارش چند فقره سرقت از منازل مسكونى در 
محدوده خيابان احمدآباد مشهد، طرح ويژه اى براى پيگيرى 
ايــن پرونده در دســتور كار پليس قرار گرفت. ســرهنگ 
محمد بوســتانى افزود: تيم هاى دايره تجســس كلانترى 
احمدآباد در اين مأموريت ضربتى با گشت هاى نامحسوس، 
حوزه اســتحفاظى خود را به صورت پوششى تحت كنترل 
قرار دادند. پليس ســرانجام شب شنبه با همكارى يكى از 
شهروندان وظيفه شناس، چند مرد جوان كه درحال پرسه 
زنى بودند را به عنوان مظنون تحت نظر قرار دادند. دقايقى 
بعد اين افراد براى سرقت وارد منزلى مسكونى شدند كه در 
اين لحظه افسران دايره آگاهى كلانترى احمدآباد وارد عمل 
شدند. سارقان كه متوجه حضور پليس شده بودند، تصميم 
به فرار گرفتند و دو نفر از آنان ازمنزل مسكونى خارج شده و 
قصد فرار داشتند كه مأموران انتظامى آنها را دستگير كردند. 
سرهنگ بوستانى اظهار داشت: دو همدست اين متهمان نيز 
از راه پشت بام خانه مسكونى و با سوءاستفاده از تاريكى شب 
پا به فرار گذاشتند. وى گفت: تحقيقات اوليه نشان مى داد 
دو جوان 25 و 28 ساله از گردانندگان باند سرقت هاى شبانه 
از منازل مسكونى در محدوده احمدآباد هستند كه از غرب 
كشــور با قصد ارتكاب سرقت به مشــهد آمده اند. فرمانده 
انتظامى مشهد گفت: پليس دو عضو فرارى اين باند را نيز 
شناســايى و تحت تعقيب قرار داده است و تحقيقات از دو 

متهم دستگير شده ادامه دارد.

كارگر شهردارى دو دزد شب رو را به دام انداخت
خبر ديگرى حاكى است دو سارق حرفه اى وسايل داخل 
خودروهاى ســوارى در محدوده بلوار وكيل آباد مشهد با 

همكارى كارگر وظيفه شناس شهردارى دستگير شدند.
جانشين فرماندهى انتظامى مشهد در اين باره گفت: در پى 
گزارش چند فقره سرقت وسايل داخل خودروهاى سوارى در 
محدوده بلوار وكيل آباد مشهد، تحقيقات پليسى آغاز شد. 
سرهنگ على اكبر حسين پور افزود: تيم هاى دايره تجسس 
كلانترى شهرك ناجا مشهد براى پيگيرى موضوع وارد عمل 
شده بودند كه اظهارات يكى از كارگران خدمات شهردارى 
مشهد، سرنخ خوبى براى شناسايى و دستگيرى عاملان اين 
سرقت ها شد. وى افزود: پليس با همكارى اين شهروند وظيفه 
شناس و مشخصاتى كه او از سارقان در اختيارشان گذاشت، 
دريافتند متهمان با يك دستگاه پژو 206 سفيدرنگ كه از 
قسمت كاپوت جلو تصادفى است، مرتكب سرقت مى شوند. 
وى گفت: مأموران كلانترى شهرك ناجا با در دست داشتن 
اين سرنخ توانستند در كمتر از چند دقيقه دو سارق جوان 
را در حال ارتكاب ســرقت دستگير كنند. دو متهم 29و 33 
ساله اعتراف كردند داراى سه فقره سابقه كيفرى هستند كه 

تحقيقات از اين سارقان خيابانى ادامه دارد.
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 خط قرمز: پسر دانشــجو براى جذب نيروى كار در يك 
شركت خصوصى در يزد شرط كثيفى گذاشت. 

سرگرد مرتضى ابوطالبى، رئيس پليس فتا يزد با اشاره به 
ضرورت كسب اطلاعات از صحت سايت هاى مختلف قبل از 
استفاده از آن ها توسط اقشار مختلف جامعه، اظهار كرد: با 
رصد فضاى مجازى توسط كارشناسان اين پليس در يكى از 
شبكه هاى اجتماعى، شخصى با درج آگهى جذب حسابدار 
خانم ترجيحاً مجرد به صورت پاره وقت با حقوق و مزاياى 
مناسب اقدام به اخذ عكس هاى خصوصى از خانم هاى جوان 
متقاضى كار مى نموده كه در پى انتخاب آنان براى استخدام 
تضمينى، پيشــنهاد رابطه جنسى داشــته، كه باتوجه به 
حساسيت موضوع اين امر در دستور كار كارشناسان پليس 

فتا قرار گرفت.
وى افزود: پس از بررســى هاى اوليه ، مشخص گرديد آگهى 
درج شده متعلق به جوانى 20 ساله، دانشجو و كارمند يك 
شــركت خصوصى و مورد اعتماد مديرعامل آن شركت در 

سطح شهر بوده، كه با اخذ مجوز قضايى به محل مورد نظر 
مراجعه و حسب خواســته مقام قضايى كليه وسايل و ادله 
ديجيتال مورد استفاده وى ضبط و به همراه وى به اين پليس 

منتقل شد.
رئيس پليس فتا يزد گفت: با هماهنگى قاضى پرونده در پى 

بررسى ادله مكشوفه و اظهارات خود متهم، مشخص شد كه 
متهم شروطى را براى جذب نيرو مشخص كرده كه باتوجه به 
شغل حسابدارى اكثريت بانوان جوان اقدام به ثبت مشخصات 
مى كردند كه در مرحله نخســت متهم با عدم پاسخگويى 
تلفنى دخترهاى جوان را به بهانه هاى مختلف به شبكه هاى 
اجتماعى دعوت كرده و از آن ها براى تشــخيص شخصيت 
ظاهرى فرد درخواست عكس داشته كه بعداً با پيشنهاد رابطه 
و وعده جذب صد درصدى از آن ها خواسته هاى غير اخلاقى 

نيز داشته است.
ابوطالبى در پايان تصريح كرد: با توجه به گستردگى فضاى 
مجازى، كلاهبرداران و افراد ســودجو به بهانه استخدام يا 
ازدواج، كاربران را در شــبكه هاى اجتماعى فريب داده و از 
آن هــا كلاهبردارى مى نمايند، به كاربران توصيه مى شــود 
به هيچ عنوان در شــبكه هاى اجتماعى اطلاعات شخصى و 
خصوصى خود مثل عكس و كپى مدارك شناسايى را ارسال 

نكنند.

 پسر دانشــجو براى جذب نيروى كار در يك 

سرگرد مرتضى ابوطالبى، رئيس پليس فتا يزد با اشاره به 
ضرورت كسب اطلاعات از صحت سايت هاى مختلف قبل از 
استفاده از آن ها توسط اقشار مختلف جامعه، اظهار كرد: با 
رصد فضاى مجازى توسط كارشناسان اين پليس در يكى از 
شبكه هاى اجتماعى، شخصى با درج آگهى جذب حسابدار 
خانم ترجيحاً مجرد به صورت پاره وقت با حقوق و مزاياى 
مناسب اقدام به اخذ عكس هاى خصوصى از خانم هاى جوان 
متقاضى كار مى نموده كه در پى انتخاب آنان براى استخدام 
تضمينى، پيشــنهاد رابطه جنسى داشــته، كه باتوجه به 

شرط سياه استخدام دختران جوان در يك شركت خصوصى 

شــركت خصوصى و مورد اعتماد مديرعامل آن شركت در 

خط قرمز: حادثه رانندگى در جاده فريمان به مشــهد 
ماجراى دلخراش و غمگينى را براى 5 تن رقم زد. 

عقربه هاى ســاعت 45 دقيقه بامداد را نشان مى داد. مرد 
45ســاله كه احمد نام داشــت و سهيل 12 ساله سوار بر 
خودروى نيسان بار خربزه به مشهد حمل مى كردند. آن ها 
در كيلومتر چهار بعد از فريمان و حوالى شهرك صنعتى 
كاويان در حركت بودند كه ناگهان خودروى نيسان به علت 
نقص فنى و تركيدگى لاستيك از مسير اصلى خود منحرف 
و واژگون شد. در اين لحظه يك خودروى پرايد سر رسيد. 
مرتضى، جوان 20ساله كه راننده پرايد بود بلافاصله توقف 
كرد. او پياده شد تا به احمد و سهيل كمك كند. هنوز چند 
ثانيه نگذشته بود كه يك خودروى كاميونت خاور حامل 
بار مرغ هم به محل رســيد. راننده كاميونت در مواجهه با 
صحنه تصادف پاى خود را روى پدال ترمز فشــار داد، اما 
نتوانست خودرو را كنترل كند و با راننده و سرنشين نيسان 
و راننده پرايد و همچنين موتور سوار بخت برگشته اى كه 
تازه به محل رســيده بود به شدت برخورد كرد. خودروى 
كاميونــت همچنين به عقب يك مينى بوس نيز برخورد 
كرد. در اين حادثه احمد و سهيل، راننده و سرنشين نيسان 
و مرتضى، راننده پرايد به علت شدت صدمات وارده به طرز 

دلخراشى در دم جان خود را از دست دادند.
دو جوان به نام هاى محمد 29ســاله و على 22ســاله از 
سرنشينان مينى بوس و راننده موتورسيكلت كه مهدى نام 
دارد نيز در اين تصادف هولناك به شدت مصدوم شدند. 

مصدومان حادثه با حضور تيم هاى اورژانس 115به مراكز 
درمانى انتقال يافتند، اما با وجود تلاش پزشــكان راننده 

موتورســيكلت مهدى، كه به بيمارستان امدادى مشهد 
منتقل شده بود و على 22ساله سرنشين مينى بوس كه 
در بيمارستان حضرت زهرا(س) فريمان تحت مراقبت هاى 

ويژه پزشكى قرار داشتند جان خود را از دست دادند.
سرهنگ على اكبر قربانى، رئيس پليس شهرستان فريمان 
در خصوص اين ماجرا به خط قرمز گفت: با گزارش موضوع 
به فوريت هاى پليسى 110 ماموران پاسگاه انتظامى سنگ 
بست و مأموران كلانترى 13 فرهادگرد و اكيپ هاى پليس 
راه و ديگر نيروهاى امدادى بلافاصله در محل حاضر شدند.

تصادف زنجيره اى در محور فريمان- مشهد
تصادف زنجيره اى در محور فريمان به مشهد 5 كشته و 

يك مصدوم برجاى گذاشت.
فرمانده انتظامى فريمان در تشريح اين خبر به خبرنگار 
مــا گفت: برخورد يك دســتگاه كاميونت خــاور با يك 
مينى بوس، پرايد و يك موتورســيكلت، در محور اصلى 
فريمان به مشــهد در 4 كيلومترى شهرك كاويان باعث 

مرگ پنج نفر و مجروحيت يك نفر ديگر شد.
سرهنگ على اكبر قربانى افزود: ساعت 45 دقيقه بامداد 
ديروز در پى اعلام اين تصادف بلافاصله اكيپ هاى گشت 
پاسگاه سنگ بست، كلانترى 12فرهاد گرد، پليس راه و 

اكيپ هاى امداد و نجات به محل اعزام شدند. 
با حضور مأموران در محل حادثه، مشــخص شــد يك 
خودروى نيســان حامل بار خربزه بــه علت نقص فنى 
و تركيدگى لاســتيك در معبر واژگون شــد و در ادامه 
سرنشينان يك دستگاه موتورسيكلت، مينى بوس و پژو با 
هدف كمك رسانى به خودروى نيسان، بدون كنار كشيدن 

به حاشيه سمت راســت جاده اقدام به كمك رسانى به 
راننده خودروى نيسان و راست كردن خودروى وى كردند.

وى ادامه داد: در همين هنگام يك خودروى پرايد و خاور 
حامل بار مرغ زنده كه به سمت مشهد در حركت بودند، به 
دليل ناتوانى در كنترل وسيله نقليه به شدت با خودروها، 
موتورســيكلت و افرادى كه در وسط جاده قرار داشتند، 
برخورد كردند و در نهايت با برخورد به عقب مينى بوس 

متوقف مى شوند. 
وى گفــت: در اين حادثه احمد نورمحمدى 45 ســاله و 
ســهيل نورمحمدى 12 ساله (راننده و سرنشين نيسان) 
و مرتضــى 20 ســاله (راننده پرايد) در دم فوت و ســه 
نفر ديگر به نام هاى محمد 29 ســاله و على 22 ســاله 
(سرنشــينان مينى بوس) و مهدى (راكب موتورسيكلت) 
مصدوم و توسط تيم هاى اورژانس 115 به مراكز درمانى 
اعزام شدند. برابر اعلام فوريت هاى پزشكى 115، مهدى 
(راكب موتورسيكلت) در بيمارستان امدادى مشهد و على 
22 ساله (سرنشــين مينى بوس) در بيمارستان حضرت 
زهرا(س) فريمان فوت كردند. حال يك مجروح اين حادثه 

نيز وخيم اعلام شده است.

 كاميون حمل مرغ، پنج آدم را به كشتن داد

به گل نشست
دو گرداننده 
يك باند حرفه اى سرقت 
كه از غرب كشــور به 
مشهد آمده و به منازل 
شــهروندان  مسكونى 
دســتبرد مى زدند، در 
گرفتار  قانــون  چنگ 



كاپيتولاسيون كى روش در ورزش

اسـدى « سـاكت » شـد
 فوتبال  حميدرضاعرب    بيانيه اى كه كانون مربيان 
فوتبال در دفاع ازعليرضا اسدى، دبير كل فدراسيون فوتبال 
صادر كرد، بيانگرعمق انزجار پيشكسوت هاى فوتبال ايران 
از اظهارات اخير كارلوس كى روش عليه يكى از مســئولان 
عاليرتبه فدراسيون فوتبال است. بيانيه اى كه تلويحا در آن 
تاكيد مى كند كه بايد در برابرهجمه هاى بى پايان مرد پرتغالى 
ايســتاد و عميقا از ايجاد تغييراتى كه به اصطلاح خوشايند 
سرمربى تيم ملى است دورى جست. كانون مربيان فوتبال 
ايران دراين بيانيه مستقيما اشــاره كرده است به تلاش هاى 
سرمربى تيم ملى براى حذف يكى از اركان كليدى فدراسيون 
فوتبال. شخصيتى كه با اقتدار بسيار در انتخابات فدراسيون 
فوتبال به عنوان دبيركل اول برگزيده شــد. اين واكنش در 
حقيقت تلنگرى است به ســران فدراسيون فوتبال تا به كى 
روش گوشزد كنند كه نبايد پا را فراتر از دايره اختيارات بگذارد 
و بايد در همان محدوده شــرح وظايفى طى طريق كند كه 

مربيان ايرانى مى كنند. 
حال چرا كى روش با تمام اين ســلطه طلبى ها همچنان 
مورد حمايت و وثوق عمومى اســت قطعا پاسخ اين سوال 
بازمــى گردد به موفقيت هايى كــه وى  در راه صعود به 
جام جهانى داشــته است و گرنه او به لحاظ فرهنگى هيچ 
امتيازى براى فوتبال ايران نداشــته است.  بى گمان  اگر 
اين موفقيت ها نبــود كى روش قــدرى آرام تر با دنياى 
پيرامونش برخورد مى كرد اما سرمربى تيم ملى نيز انگار 
دريافته كه دو صعود پى در پى به جام جهانى مى تواند در 
فضاى ايران چنان مصونيتــى برايش ايجاد كند كه عليه 
مهم ترين افراد در فدراسيون فوتبال هم موضع گيرى كند 
و حتى خواستار بركنارى آن ها شود. برخورد كى روش در 
اين ســال ها بى شباهت به حق استفاده بيگانگان از قانون 
كاپيتلاسيون نيست. حقوقى كه موجب برترى و تقدم اتباع 
خارجى بر اتباع كشور مى شد و باعث مى گرديد خارجى ها 
هيچ گاه مورد پيگرد قضايى قرار نگيرند. در واقع كى روش 
از حقوقى بهره مند اســت كه هيچ يــك از مربيان ايرانى 
از آن ســودى نبرده اند كه البته نبايــد هم ببرند. چرا كه 
چنين ادبياتى جز آنكه ساختار فوتبال و ورزش يك كشور 
را سســت كند و آرام آرام بناى نهاده شــده را فرو بريزد 
محصول و نتيجه ديگرى به همراه نخواهد داشت و شايد به 
همين جهت است كه كانون مربيان فوتبال ايران نيز روى 

موضوع حساس شــده و عليه كى روش بيانيه صادركرده 
تا شــايد فدراسيون فوتبال قدرى درشيوه همكارى با كى 
روش تغييرايجاد كند كه البته چنين هم نشد و فدراسيون 
فوتبال در اقدامى بحث برانگيز و يك عقب نشينى آشكار 
ســاعت 11:30 ديروز اعلام كرد اســدى از ســمت خود 
بركنارشده و ســاكت به جايش بر صندلى دبيركلى تكيه 

مى زند!

*همه مسئوليت هاى ساكت 
مهدى تاج ديروز محمدرضا ســاكت را جايگزين عليرضا 
اسدى در سمت سرپرست دبيركلى فدراسيون فوتبال كرد 

تا يك سمت ديگر به چندين سمت ساكت در فدراسيون 
فوتبال افزوده شود. ساكت، پارسال و پس از انتخاب مهدى 
تاج به عنوان رئيس فدراســيون فوتبال، به عنوان رئيس 
سازمان تيم هاى ملى فدراســيون فوتبال برگزيده شد تا 
همانطور كه در سازمان ليگ همراه تاج بود، در فدراسيون 
هم به دست راست او تبديل شود اما تعداد مسئوليت هايى 
كه به او واگذار شده تا حدودى زياد است و مشخص نيست 
كه چرا مسئوليت ها به ديگر رجال فدراسيون واگذار نشده 

است.
ســاكت چندى بعــد و در حكمى عضــو چندين كميته 
و ســازمان هم شــد. او در حال حاضر علاوه بر دبيركلى 

فدراســيون و رياست سازمان تيم هاى ملى،  عضو كميته 
فنى و توسعه، عضو كميته فنى و توسعه فوتسال و فوتبال 
ســاحلى و عضو ســازمان اقتصادى و بازاريابى فدراسيون 

فوتبال هم است.
همه  اين ســمت ها از جهتى اهميت بسيار بالايى دارد و 
نيازمند گذاشتن وقت كافى براى هر كدام از مسئوليت ها 
است. آيا ساكت تا اين حد توانمند است كه بتواند در تمام 
اين سمت ها و مسئوليت ها موفق ظاهر شود و وقت كافى 
را براى آنها صرف كند؟ يا اين كه در فدراســيون فوتبال، 
قحط الرجال است و افراد مناسبى براى بر عهده گرفتن اين 

مسئوليت ها پيدا نمى شود؟  

تجليل از داوران برتر فوتبال و فوتسال
سوت طلا به فغانى رسيد

ورزش :  در مراســمى كه ديروز برگزار شد، از داوران برتر فوتسال و 
فوتبال ساحلى كشورمان تجليل به عمل آمد. در ادامه اين مراسم از 
داوران برتر فوتسال كشور توسط مسئولان فدراسيون فوتبال تقدير 
شد. مقام هاى اول تا سوم در بخش برترين داوران فوتسال را محمود 

رضا نصيرلو، وحيد عرض پيما و پژمان رضايى به دست آوردند.
كمك داور برتر فوتبال از ديد كميته داوران و دپارتمان داورى، رضا سخندان 
(نفر اول) و محمدرضا منصورى (نفر دوم) بودند كه هر دو نفر پرچم طلايى 
گرفتند. در اين بخش محمدرضا ابوالفضى رتبه سوم را به خود اختصاص داد.

در بخش داوران ليگ برتر فوتبال نفر ســوم حميد جام ملك، دوم بيژن 
حيدرى و نفر اول عليرضا فغانى شدند و سوت طلايى هم به فغانى رسيد

طيبى در ويتنام
ورزش :  با نزديك شــدن به ليگ قهرمانان فوتســال آسيا برخى از 
فوتساليست هاى مطرح ايرانى با پيشنهاد تيم هاى ساير كشورها مواجه 
مى شوند كه در همين راستا طيبى نيز قرار است در اين رقابت ها حضور 
داشته باشد. تيم فوتسال تاى سون نام ويتنام كه دو سال قبل به مقام 
سوم آسيا رســيده و نماينده كشور ميزبان در ليگ قهرمانان فوتسال 
آسيا است بعد از مذاكره با ستاره ايرانى غيرت قزاقستان، او را به عنوان 
بازيكن قرضى در اين مســابقات جذب كرد و قرار اســت طيبى براى 
اين تيم به ميدان برود.تاى سون نام ويتنام در گروه A ليگ قهرمانان 
فوتسال آسيا با تيم هاى ويس وايپرس استراليا، اف. سى. ارم قرقيزستان 
و الظفره امارات همگروه است كه در نخستين بازى بايد روز پنج شنبه 
هفته آينده(بيست و نهم تيرماه) به مصاف اف. سى. ارم قرقيزستان برود. 

منشا هنوز مجوز بازى در پرسپوليس
 را ندارد

فارس: در حاليكه در روزهاى گذشــته مسئولين هيات فوتبال استان 
تهران در گفت و گو با شــبكه خبر و رسانه ها از ثبت قرارداد منشا با 
پرســپوليس در هيات فوتبال تهران خبر دادند و برخى رسانه ها نيز 
عنوان كردند منشا ديگر مشــكلى براى بازى در پرسپوليس ندارد اما 
با مصاحبه فريبرز محمودزاده رئيس كميته نقل و انتقالات ســازمان 
ليگ با ســايت اين سازمان مشخص شده كه فقط باشگاه سايپا مجوز 
ثبت قرارداد بازيكنانش را دريافت كرده اســت. از ســويى ديگر تنها 
مرجعــى كه كارت بازى بازيكنان را براى حضــور در ليگ برتر صادر 
مــى كند كميته نقل و انتقالات ســازمان ليگ اســت و ثبت قرارداد 
به طور رســمى و قانونى فقط در اين كميته انجام مى شــود. حضور 
بازيكنان در هيات فوتبال استانى در شهرهاى مختلف فقط به منظور 
شناسايى بازيكن صاحب امضاســت و اينكه هر باشگاه فقط به اندازه 
تعداد قانونى بازيكن در فهرســت خود داشته باشد وگرنه هيات هاى 
فوتبال استانى كارت بازى براى بازيكنان و مجوز بازى به آنها نمى دهند. 
ضمن اينكه در متن قرارداد بازيكنان و باشگاه ها هيچ محلى براى ثبت 
قرارداد بازيكنان در هيات فوتبال استان در نظر گرفته نشده است زيرا 
از نظر حقوقى نبايد شــخص سومى در قرارداد حضور داشته باشد اما 
از نظر قانونى مرجع قانونى كه همان ســازمان ليگ است بعد از تاييد 
قرارداد، كارت بازى بازيكنان را صادر مى كند كه براى گادوين منشا در 

پرسپوليس چنين اتفاقى هنوز رخ نداده است.

برگزارى دربى با هماهنگى
وزارت امور خارجه؟

تسنيم: محمدرضا داورزنى معاون توسعه ورزش قهرمانى و حرفه اى 
وزارت ورزش درحالى ادعا كرده كه هماهنگى هاى لازم با كشور آلمان 
و شــهر كلن و وزارت امور خارجه و همچنين بازرگانى صدا و سيما 
براى پخش دربى انجام شده  كه پيگيرى ها نشان مى دهد هيچ گونه 
هماهنگى با وزارت امور خارجه انجام نشده است. به گفته يك منبع 
آگاه تنها نامه نگارى كه با وزارت امور خارجه انجام شــده مربوط به 
طاهرى و افتخارى مديران دو باشگاه پرسپوليس و استقلال بوده كه 
در آن تقاضاى صدور رواديد شده بود و نامه نگارى ديگرى مبنى بر 

انجام هماهنگى  با وزارت امور خارجه انجام است.
حال مشخص نيست دليل اظهار نظر معاون وزير ورزش در اين باره 
چه بوده و چرا داورزنى در حالى كه هماهنگى با وزارت امور خارجه 

نشده چنين حرفى زده است. 

چمنيان: هدف نهايى مان حضور در 
جمع چهار تيم برتر دنياست

ايسنا: قرعه كشى جام جهانى فوتبال نوجوانان در هند جمعه برگزار 
شد و ملى پوشان ايران با تيم هاى آلمان، گينه و كاستاريكا هم گروه 
شــد. عباس درباره اهداف تيم   ملى در اين مسابقات، اظهار كرد: از 
ســال گذشته كه كار را با تيم   ملى نوجوانان شروع كرديم، به اتفاق 
بازيكنان برنامه ريزى و چشم اندازى را ترسيم كرديم كه پله هاى ترقى 
و مراحل موفقيت را با اراده پشــت ســر بگذاريم. روند كارى ما در 
مسابقات قهرمانى آسيا و الان كه سه ماه تا جام جهانى باقى  مانده، 
روند خيلى خوبى بوده و اين نشــان مى دهد كه همه اعضاى تيم و 
حتى فدراسيون فوتبال كه از ما حمايت كرده، اين روند را به خوبى 

پشت سر گذاشتند.
سرمربى تيم   ملى نوجوانان درباره تيم هاى حاضر در گروه ايران، گفت : 
هر 24 تيم حاضر در جام جهانى مسلما تيم هاى قدرتمندى هستند و 
حتما توانمندى هاى خوبى دارند. در گروه  ما كاستاريكا، گينه و آلمان 
حضور دارند كه كار خيلى سختى را پيش رو داريم. به هر حال هدف 

ما قرار گرفتن در جمع چهار تيم برتر جام جهانى است.

ضد حمله

واكنش كريم انصاريفرد به شايعه جدايى 
از المپياكوس

ورزش ســه: كريم انصاريفرد، مهاجم شــماره 10 تيم ملى ايران كه طى دو 
فصل اخير با درخشش در تيم پانيونيوس در نهايت راهى المپياكوس به عنوان 
برترين تيم ســوپرليگ يونان شده، اكنون درگير شايعات عجيبى در خصوص 
جدايى اش از جمع ســرخ و سفيدهاى شهر پيره شده است. مهاجم شماره 17 
المپياكوس در خصوص اين شــايعات گفت: واقعيت اين است كه من دو فصل 
ديگر با المپياكوس قرارداد دارم و به قراردادم متعهد خواهم بود. وى ادامه داد: 
شرايط خوبى دارم و تمرينات اول فصل را در حال انجام هستيم و هيچ مشكلى 
وجود ندارد. همه شايعاتى را كه طى روزهاى اخير به راه افتاده مبنى بر خروج 
و حضورم در باشــگاهى ديگر تكذيب مى كنم. همه اين ها صد در صد شــايعه 

است و صحت ندارد.

عزيزى: هم پول مى دهيم هم توهين 
مى شنويم

ورزش: پيشكسوت فوتبال ايران گفت: قرارداد همه مربيان تيم ملى طى 40 
ســال به اندازه يك قرارداد كى روش است.خداداد عزيزى در خصوص تصميم 
فدراسيون بابت حذف اسدى به دليل جلوگيرى از ايجاد تنش بين او و كى روش 
گفت: واقعا بايد تاسف خورد بابت اين اتفاقى كه براى فوتبال ايران افتاد. اگر يك 
نفر در فدراســيون فوتبال، فوتبالى بود آن هم دكتر اسدى بود كه من برايش 
احترام خاصى قائل هستم. چرا اينقدر بايد ذلت بكشيم، چرا آقاى كى روش هر 
چه مى گويد بايد گوش بدهيم؟ هم پول مى دهيم هم توهين مى شنويم. آقاى 
تاج شما كارفرما هستيد؛ كى روش كارمند. وظيفه كى روش بردن تيم به جام 
جهانى است چون پولش را گرفته، اگر كى روش تيم ملى را به جام جهانى نبرد 

چه كسى بايد ببرد؟
14

تلگرامى

1

    تيم فوتبال سياه جامگان پس از پشت سر گذاشتن اردويى 10 روزه در كشور تركيه صبح ديروزبه مشهد بازگشت. 

  آرش برهانى بهترين گلزن اســتقلال در تاريخ اين باشــگاه درمورد بازگشت مجتبى جبارى و پژمان 
منتظرى دو همبازى سابقش به استقلال مى گويد: بازگشت پژمان و جبارى به استقلال شخصيت داد و آن 

ها مى توانند چيزهاى زيادى به جوان هاى استقلال ياد بدهند. 
  مهدى تاج، رئيس فدراسيون فوتبال طى حكمى دكتر عليرضا اسدى را به عنوان مشاور عالى فدراسيون 

فوتبال منصوب كرد.
  تيم فوتبال نفت آبادان كه در اردوى تركيه به سر مى برد،  در سومين ديدار دوستانه خود به مصاف تيم 
كولومبه اسپورتيو كامرون رفت و در نهايت به پيروزى 9 بر صفر دست يافت.سياه جامگان نيز دو روز پيش 
اين تيم كامرونى را با دو گل شكست داده بود.تيم كولومبه اسپورتيو از بازيكنانى اهل سنگال، مالى، كنگو، 

كامرون، سيرالئون، نيجريه و كلمبيا بهره مى برد. 

  سيد محمدرضا حسينى با امضاى قرارداد خود، يك سال ديگر در تيم ذوب آهن ماندنى شد 

  شهرزاد مظفر سرمربى تيم ملى فوتسال بانوان شد.

  به نقل از ماركا دنى سبايوس با رد پيشنهاد بارسلونا، به رئال مادريد خواهد پيوست.
  مراسم جوايز بهترين هاى فيفا در تاريخ 23 اكتبر 2017 (يكم آبان) در شهر لندن برگزار خواهد شد.

  رامين رضاييان با باشگاه اوستنده به توافق كامل رسيده و تنها نقطه مورد ابهام ، مدت قرارداد است.آنها 

به قرارداد 4 ساله و رامين به دو ساله اصرار دارد.
  اميرى از كمرش عكس MRI گرفت و مشخص شد كه رگ عصب كمرش گرفته و به همين دليل بايد 

طى 10 روز به آب درمانى، ماساژ و فيزيوتراپى بپردازد.
  پرسپوليس براى حضور قدرتمندانه  در مرحله يك چهارم نهايى ليگ قهرمانان از فدراسيون فوتبال خواست  

كه آنها نام 20 بازيكن را در ليست بزرگسالان خود قرار دهند كه با اين خواسته سرخپوشان موافقت نشد.

  حسين غريبى، دفاع چپ فصل گذشته تيم شاهين بوشهر با قراردادى سه ساله به تيم فولاد خوزستان 

پيوست
  عباس عراقچى، معاون حقوقى وزارت خارجه گفت: بنده پرسپوليســى هستم و به نظرم با نفراتى كه 

جذب شــده باز هم قهرمان ايران خواهيم شــد. مهدى تاج گفت: تغيير اسدى ارتباطى به بيانيه كارلوس 
كى روش ندارد .اسدى اين هفته نماينده ايران در دادگاه CAS است.

  مصاحبه مجيد جلالى درباره زمان برگزارى مراســم قرعه كشى رقابت هاى هفدهمين دوره ليگ برتر 

برايش گران تمام شد تا اين مربى به كميته اخلاق فدراسيون فوتبال معرفى شود.
  كميته تعيين وضعيت بازيكنان اعلام كرد:  بيك زاده بازيكن آزاد است و سهميه ليگ برترى نيست.

   مايلى كهن منتقد شماره يك سرمربى تيم ملى معتقد است : كى روش مى تواند بزرگتر از تاج را نيز 

عوض كند.

پادوانى هم به جمع 
مصدومان استقلال 

اضافه شد
ورزش سه: بعــد از مصدوميت اميد 
ابراهيمى و محســن كريمى و دورى 

چنــد ماهه آن ها از ميادين حالا پادوانى هم در يكى از تمرينات اســتقلال 
مصدوم شده است و نمى تواند فعلا با اين تيم تمرين كند. پادوانى در بازى 
دوســتانه درون تيمى استقلال كه روز چهارشنبه برگزار شد غايب بود و در 
روزهاى گذشــته هم در هيچ كدام از عكس هاى منتشــر شــده در اردوى 
ارمنستان حضور ندارد تا مشخص شود اين بازيكن فعلا به دليل مصدوميت 
نمى تواند بازى كند.اين اتفاق در حالى افتاده كه كادر پزشــكى استقلال به 
دليل اختلاف با عليرضا منصوريان هم اكنون در ارمنســتان حضور ندارند و 

معلوم نيست مراحل درمانى اين بازيكن چطور طى خواهد شد. 

حق دوست؛ جامانده 
از تيم اميد و استقلال

ورزش سه: مجتبــى حق دوست از 
جمله بازيكنان جوان فصل گذشــته 
اســتقلال بود كه با نظــر منصوريان 
از نفت تهران راهى اســتقلال شد و 

دوران خوبى را در اين تيم داشت. سرمربى استقلال براى شروع فصل تلاش 
كرد تا باشگاه نفت تهران را براى صدور رضايت نامه اين بازيكن براى حضور 
در استقلال راضى كند اما شرايط براى حق دوست به شكلى پيش رفت كه 
او در نهايت در نفت ماند. حق دوست فصل گذشته با پيراهن استقلال بيش 
از 20 بازى در ليگ و آسيا انجام داد اما اميرحسين پيروانى از اين بازيكن در 
فهرست اوليه خود استفاده نكرد تا جدايى اين بازيكن از استقلال با جا ماندن 

او از ليست تيم اميد همراه باشد. 
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ورزشـــى

هفته سوم ليگ برتر فوتسال امروز با 2 ديدار آغاز مى شود

ارژن - گيتى پسند؛ در هاله اى از ابهام
حميدرضا خداشناس: هفته  سوم ليگ برتر فوتسال 
در حالى از امروز آغاز مى شــود كه بعد از حاشيه هاى 
دو هفتــه اول مربوط به كنــاره گيرى برخى تيم ها و 
انجام نشدن چند ديدار به دليل پرداخت نكردن مبلغ 
ورودى ايــن هفته نيز يكى ديگراز تيم ها در آســتانه 
كناره گيرى از مســابقات قرار دارد. تيم ارژن شيراز در 
حالى اين هفته ميهمــان قهرمان دوره قبل ليگ برتر 
است كه از سوى فدراســيون تهديد به كنار گذاشتن 
از اين مســابقات شــده است. سرپرســت فدراسيون 
فوتبال اعلام كرده اســت تا باشگاه ارژن مبلغ مربوط 
به ورودى را ندهد اجازه حضور در مسابقات را نخواهد 
داشت از طرفى ديگرحميد كمالى سرمربى تيم فوتسال 
ارژن شــيراز تأكيد كرده با مشكلاتى كه اين تيم دارد، 
بهتر است مقابل گيتى پسند بازى نكند. با اين تفاسير 
ديدار گيتى پســند اصفهان با ارژن شيراز در هاله اى 
از ابهام قرار دارد و بايد ديد مشــكل اين تيم شيرازى 
براى برگزارى اين ديدار برطرف خواهد شــد يا باز هم 
همانند دو هفته گذشــته شاهد برگزار نشدن ديدارى 

ديگر خواهيم بود . 
اما در ديدار ديگرامروز مقاومت البرز ميزبان شــهروند 
ســارى خواهد بود. مقاومت البرز از دو ديدارگذشــته 
خود فقط يك امتياز دشت كرده است و در جايگاه نهم 

جدول رقابت ها قرار گرفته 
در حالى كه شهروند سارى 
خود  گذشته  ديدارهاى  از 
چهار امتياز بدســت آورده 
و در رده دوم جــدول بعد 
ايستاده  ســونگون  ازمس 
اســت و در اين بازى اين 
فرصــت را در اختيار دارد 
كه با شكست حريف خود 
به طــور موقــت و تا قبل 
از برگــزارى ديــدار مس 
ســونگون به صدر جدول 
صعــود كنــد . اما ســاير 
ديدارهــاى ايــن هفته در 
روزهاى دوشنبه و سه شنبه 

پيگيرى خواهد شــدكه در مهم ترين آن ها تاسيسات 
دريايــى در قم بايد به مصاف هيئت فوتبال برود، مس 
ســونگون نيز از شهردارى ساوه پذيرايى خواهد كرد و 

فرش آرا در مشهد ميزبان مقاومت قرچك است.
برنامه كامل بازى هاى هفته  سوم به شرح زير است:

* يكشنبه 18 تير - ساعت 18
مقاومت البرز - شهروند سارى

لبنيات ارژن - گيتى پسند
* دوشنبه 19 تير - ساعت 18
پارسيان شهر قدس - اتليه طهران

* سه شنبه 20تير -  ساعت 18
فرش آرا  - مقاومت قرچك

هيات فوتبال قم - تاسيسات دريايى
حفارى اهواز - آذرخش بندرعباس

مس سونگون - شهردارى ساوه

تاكتيك جديد طارمى براى جدايى از پرسپوليس

مبلغ رضايت نامه كم نشود 
راز مگو فاش مى شود!

سينا حسينى : بــا وجود تلاش بازيكنان براى بازگرداندن مهدى 
طارمى به جمع سرخپوشــان پايتخت امــا از رفتارهاى اخير اين 
بازيكن پيداست او هم سرنوشى مشابه رامين رضائيان خواهد داشت 
چون اگر بنا به تعامل او با باشــگاه پرسپوليس بود قطعا وى پس از 
اتفاقات اخير و خط و نشان هاى مديران باشگاه و شخص برانكو به 

اردوى اين تيم در اوكراين اضافه مى شد .
اما در اين برهه سوال به وجود مى آيد كه چرا مهدى طارمى با اين 
وضعيت از پرسپوليس جدا نمى شود؟ موضوع اصلى طفره رفتن از 
پرداخت رقم درخواستى باشگاه پرسپوليس براى كسب رضايتنامه 

است. 
نكتــه اى كه پدر طارمى هم در برهه كنونى به آن معترض اســت 
و مى گويد: مگر باشــگاه پرســپوليس چقدر به مهدى داده است 
كــه حالا چهار برابر آن را براى اخذ رضايت نامه درخواســت كرده 

است!
مســئولان باشــگاه كه خوب مى دانند طارمى تنهــا در صورتى 
مى تواند از تيم خارج شود كه رضايتنامه را دريافت كند پيش شرط 
نجومى و سنگينى را براى وى تعيين كردند كه او فقط با پرداخت 

يك ميليون يورو مى تواند از پرسپوليس جدا شود.
نكته جالب توجه اما اينجاست كه مهدى طارمى به يكى از دوستان 
ملى پوش خود گفته است شك نكن كه از پرسپوليس جدا خواهم 
شــد اما زير بار پرداخت چنين مبلغى نمى روم چون آنها عادلانه 
رفتار نمى كنند. براى اين مساله هم راهكارى دارم كه قطعا منجر 

به دريافت رضايتنامه ام خواهد شد.
امــا برگ برنده مهــدى طارمى براى پيروزى در اين جنگ ســرد 

چيست؟ 
خبر مى رسد كه مهدى طارمى اعلام كرده اگر مسوولان پرسپوليس 
مانع از جدايى وى شــوند او دليل اين كار را رسانه اى خواهد كرد، 
اتفاقى كه مى تواند پرسپوليس برانكو را در آستانه فصل هفدهم به 

شدت دچار چالش كند!
بايد ديد با اين تفاســير چه كســى در اين بازى برنده نهايى لقب 
خواهد گرفت! مساله مهم و عجيب هم اينجاست كه طرفين شرط 
كردند براى برقــرارى آرامش مذاكرات از ارائه هرگونه اطلاعاتى به 

رسانه هاى گروهى خوددارى شود .

اسـدى « سـاكت » شـد
است و صحت ندارد.



احسان حدادى: 
به مدال قهرمانى آسيا نياز 

داشتم
sport star : احسان حدادى، دووميدانى كار ايرانى 
در سن 32 سالگى مدال طلاى مسابقه هاى قهرمانى 
آســيا را كســب كرد.حدادى در اين باره گفت: من 
حدوداً 9 ماه بر روى ويلچر بودم. حتى نمى توانستم 
به دستشويى بروم. نمى توانستم بيرون غذا بخورم يا 
هيــچ كارى انجام دهم. وزن من از 128 كيلوگرم به 

142 كيلوگرم رسيد.
حــدادى در ادامه افزود: من به 64 متر فكر مى كردم 
زيرا اخيراً كه در مينســك تمريــن مى كردم خوب  
عمل مى كردم. مى توانســتم 66 متر هم پرتاب كنم. 
فكر مى كنم با 66 متر مى توان مدال جهانى گرفت. 

لنــدن 2012 مى توانــد در  المپيــك  خاطــرات 
جهانى  لندن برايم الهام بخش مســابقه هاى 

اينجا  به  من  آمــدم زيرا به اين باشد. 
آمادگى  براى  جهانــى احتياج مدال 

داشتم. 

ضمنا با خودم 
هيچ  كه  كردم  فكر 
وقــت بــه هنــد 

نرفته ام. 
خوشحالم

كــه بــه اينجا 
آمدم و مدال طلا 

به دست آوردم.

روزهاى اميدواركننده تفتيان و حدادى

« بولت» آسيا از تربت حيدريه
 دو و ميدانى  ورزش    كاروان دو و ميدانى ايران روز فوق 
العاده اى را پشت سر گذاشــت و اتفاقى را رقم زد كه از سال 
2006 به بعد كمتر نمونه آن را ديده بوديم. 3 مدال طلا و يك 
برنز يكى از بهترين روزهاى دو و ميدانى ايران را رقم زد كه هر 
يك از اين مدال ها براى خود داستانى متفاوت و شيرين داشت.
احســان حدادى بعد از المپيك مشكلات ريز و درشتى را 
پشت سر گذاشت كه جراحى زانو مهم ترين آن بود. او در 
تورنمنت هايى مختلف شركت كرد و نتوانست حتى توقع 
خــودش را هم برآورده كند اما هند جايى بود كه او ثابت 
كرد هنوز احســان حدادى اســت؛ آقاى آسيا. او با پرتاب 
54/64 متر توانست طلاى آسيا را برگردن خود بيندازد تا 

پنجمين طلاى اين قاره را هم براى خود كند.
على ثمرى آينده دار هم درخشــش خود را بسيار سريع 
نشان داد و در 22 سالگى اولين طلاى خود را در آسيا به 
دســت آورد. طلاى پرتاب وزنه هم براى ايران بود، طلايى 
كه ركورد شخصى ثمرى را هم 60 سانتى متر بهبود داد و 
توانســت ركورد 19,80 متر را از خود به جاى بگذارد. اين 
يعنى آينده متعلق به او خواهد بود و از اين پس مدال هاى 
بيشــترى از او خواهيم ديد. مسلم نيادوست هم به اولين 
مدال خود در آسيا رســيد كه رنگ آن برنز بود. دونده 
جوان و شــيرازى 1500 متر ايران ركورد 3:48,53 
دقيقه را از خود به جا گذاشــت تــا او هم از اين 
به بعد خود را در جمع مدعيان مدال آســيا قرار 
بدهد. اما مهمترين طلاى اين رقابت ه ا توســط 
صاعقه آسيا به دست آمد؛ حسن تفتيان.  توانست 
براى اولين بار طلاى 100 متر آسيا را براى ايران به دست 

بياورد. او ركورد 10:25 ثانيه را به جا گذاشــت و با اينكه 
از ركورد شخصى خود فاصله دارد اما آقاى آسيا شد. قبل 
از اين تفيتان ركورد 60 متر، طلاى 60 متر آســيا، ركورد 
100 متر ايــران و حضور در نيمه نهايى المپيك را به نام 

خود زده بود تا اين دفعه نوبت طلاى آسيا باشد.
قبل از اين رضا قاســمى تنها ايرانى بود كه مدال آســيايى 
داشــت اما مدال او طلا نبود. تفتيان مثل بسيارى از اتفاقات 

ديگر 100 متر اين طلسم را هم شكست تا ايران از اين به بعد 
دلخوش به دو و ميدانى هم باشد. اونتانن گاى مربى فرانسوى 
تفتيان معتقد است المپيك 2020 متعلق به او خواهد بود و 
با اين روندى كه دو و ميدانى در پيش گرفته است  مى توانيم 
به اين اميدوار باشيم كه در المپيك ها ديگر فقط دلبسته به 
كشتى و وزنه بردارى نباشيم و ديگر رشته ها مثل ستاره هاى 

دو و ميدانى هم بيايند و بدرخشند.

ورزش : امشب در تالار شهر مشهد طى مراسمى 
از جــواد نوروزى كه به عنــوان پلنگ برفى ايران 
توانســت بدون اكســيژن به قله اورســت صعود 
كند تقدير خواهد شــد،.در اين مراســم همزمان 
براى نخستين بار مســتند صعود به اورست براى 
علاقمندان به رشته كوهنوردى اكران خواهد شد. 
اين مراســم كه به همت موسسه فرهنگى قدس 

و هيئت كوهنوردى اســتان خراســان رضوى، با 
حضور ميهمانان ورزش كشــور و اســتان در تالار 
شهر برگزار خواهد شد تا بخشى از تلاش و پشتكار 
جواد نوروزى به اكران در آيد. كوهنوردى كه حالا 
به عنوان يكى از ركوردداران ورزش ايران نامش در 
صعودكنندگان بدون اكسيژن در كتاب گينس به 

ثبت رسيده است.

 كوهنوردان خراسان از دهه 50 فعاليت هاى برون 
مرزى خود را آغاز كردند و در دهه 90 نيز مرحوم 
مهدى عميدى توانست به عنوان نخستين ايرانى 
بدون اكسيژن قله اورست را فتح كند و نيز در پى 
چنديــن صعود موفق به قله هاى بالاى 7000 متر  
كوهنوردان استان توانستند عناوين پلنگ برفى را 

از آن خود كنند. 

نخستين تمرين وزنه برداران 
با سرمربى جديد

ورزش: تيم ملى وزنه بردارى بزرگســالان كشورمان متشكل از 
مجيد عســگرى، جابر بهروزى، صالح چراغى، مرتضى بيگلرى، 
مســعود چترائى، على مكونــدى، رضا زارعــى، محمد زارعى، 
سيد ايوب موسوى، عليرضا ســليمانى، محمدرضا برارى، بهداد 
سليمى، رامين ربيعى و همايون تيمورى زير نظر محسن بيرانوند 
ســرمربى، اصغر ابراهيمى مربى و مسعود قاسمى سرپرست تيم 

ملى، تمرينات خود را آغاز كردند.

تير و كمان كاپ آسيا - چين تايپه
اسماعيل عبادى مدال طلا گرفت

ورزش: مدال طلاى مســابقات تير و كمان كاپ آسيا در بخش 
انفرادى كامپوند مردان به اســماعيل عبادى رسيد.اســماعيل 
عبــادى در فينال رقابت هاى تير و كمان كاپ آســيا در بخش 
انفرادى كامپوند مردان به مصاف حريفى از مالزى رفت و موفق 

شد مقابل وى با نتيجه 148 بر 141 پيروز شود. 
بدين ترتيب اسماعيل عبادى قهرمانى و مدال طلاى اين بخش 

از رقابت ها را از آن خود كرد. 
مدال طلاى اســماعيل عبادى چهارمين مدال تير و كمان ايران 
در رقابت هاى كاپ آسيا به حساب مى آيد. پيش از اين فرشته 
قربانــى در كامپوند انفرادى بانوان مــدال نقره گرفته بود ضمن 
اينكه تيم ميكس كامپوند و تيم كامپوند بانوان هم صاحب مدال 

برنز شده بودند.

امروز برزيل و فرانسه در فينال ليگ 
جهانى واليبال 

ورزش: در ادامــه مرحله نهايى ليگ جهانى واليبال 2017 و از 
مرحله نيمه نهايى، تيم هاى برزيل و آمريكا به مصاف هم رفتند و 
در پايان پر افتخارترين تيم تاريخ ليگ جهانى توانست سه بر يك 

آمريكا را از پيش رو بردارد.
در آخريــن ديــدار مرجله نيمه نهايى، فرانســه رو در روى تيم 
اين روزها آماده كانادا رفت و با ارائه عملكردى بهتر مدفق شــد 
شاگردان استفان آنتيگا را سه بر يك از پيش رو بردارد  و همانند 

سال 2015 راهى ديدار پايانى شود. 
بدين ترتيب تيم هاى برزيل و فرانسه براى كسب عنوان قهرمانى 
از ســاعت 6:35 صبح امروز در فينال و براى كسب مدال طلا به 

مصاف هم  رفتند.

در غياب المپيكى ها
ملى پوشان تكواندو به

 اردو مى روند
ورزش: دور جديــد تمرينات تيم ملــى تكواندو براى حضور در 
مرحله نخســت رقابت هــاى گرندپرى ســال 2017 با حضور 
6 تكوانــدوكار از امروز آغاز مى شــود. رقابت هــاى گرندپرى

 ســال 2017 به ميزبانى روســيه و در شهر مسكو با حضور 32 
تكواندوكار برتر چهار وزن المپيكــى 13 تا 15 مردادماه برگزار 

خواهد شد. 
اردوى آمادگى به منظور حضور در اين رقابت ها از سوى مهدى 
بى باك ســرمربى تيم ملى آرمين هادى پور، ابوالفضل يعقوبى، 
محمدكاظمى، اميرحســين ساسان، سالار حيدرى و حميدرضا 
هاديان و احمدى از فردا (يكشــنبه) در مركــز جهانى تكواندو 
آغاز مى شــود. در اين اردو فرزان عاشورزاده  و سجاد مردانى دو 
تكواندوكار المپيكى كشورمان به همراه ابوالفضل يعقوبى نماينده 
وزن چهارم ايران در رقابت هاى جهانى حضور نخواهند داشت. 

رقابت هاى جايزه بزرگ كه امتياز آن براى كسب سهميه المپيك 
محاسبه خواهد شد، در طول سال چهار مرحله مقدماتى و يك 
مرحله نهايى برگزار مى شود كه در مرحله مقدماتى 32 نفر برتر 
هر وزن و در مرحله نهايى تنها نفرات اول تا هشــتم حضور پيدا 

مى كنند.

اكبرى: عمرى باشد يزدانى را شكست 
مى دهم

ايسنا:عزت االله اكبــرى ،آزادكار وزن 86 كيلوگرم ايران كه تنها 
كشــتى گير رقابت هاى انتخابى بود كه توانست از حسن يزدانى 
امتياز بگيرد درباره برنامه هاى خود و اينكه آيا به شكست يزدانى 
در رويدادهــاى بعــدى فكر مى كند يا خير گفــت: هر چه خدا 
بخواهد اما هيچ چيز غير ممكن نيست. اگر عمرى باقى باشد او را 
شكست خواهم داد. آماده ام تا در همه رويدادهاى پيش رو كشتى 
بگيرم و با انگيزه به تمريناتم ادامه خواهم داد. براى تيم ستارگان 

كاشان نيز در ليگ، كشتى مى گيرم.

تيم ملى كاراته در راه مسابقات 
قهرمانى آسيا

ورزش: كاراته كاهــاى ايران براى حضور در پيكارهاى قهرمانى 
آسيا راهى قزاقستان شدند. 

شــانزدهمين دوره پيكارهــاى كاراتــه نوجوانــان، جوانان و 
اميدهاى قهرمانى آسيا و چهاردهمين دوره رقابت هاى كاراته 
بزرگســالان قهرمانى آســيا از 22 تيرماه به مــدت 4 روز به 
ميزبانى آســتانا قزاقستان برگزار مى شــود و تيم هاى ملى 
كشــورمان براى شركت در اين مســابقات تهران را به مقصد 
آلماتى ترك كردند تا از آنجا به شهر آستانا محل برگزارى اين 

دوره از پيكارهاى بروند.

خبر
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«اوباميانگ» در 
دورتموند مى ماند

ورزش:  تيم فوتبال دورتموند انتظار 
دارد فصل را در شرايطى آغاز كند كه 
اوباميانــگ در اين تيم بماند. مهاجم 
28 ســاله فصل گذشته 31 گل زد تا 

بهترين گلزن ليگ فوتبال آلمان شــود. بعد از درخشــش او در فصول اخير 
گفته مى  شد كه پارى سن ژرمن، ميلان و همچنين تيم هاى زيادى از ليگ 
چين او را مى خواهند. از طرفى خود اوباميانگ چندى پيش اعلام كرده بود 
كه دوست دارد در رئال مادريد بازى كند. هرچند كه حالا انتظار مى رود فصل 

آينده هم اين بازيكن لباس دورتموند را بپوشد.

درگذشت هوادار 6 
ساله ساندرلند به 

خاطر سرطان
ورزش:  بردلــى لاورى، هــوادار 6 
ســاله تيم فوتبال ساندرلند كه دچار 

ســرطان نوروبلاســتوما (نوعى تومور 
بدخيم در كليه كودكان) بود، درگذشت. بردلى رابطه اى نزديك با بازيكنان 
فوتبال مخصوصا جرمن دفو داشــت و از زمانى كه به عنوان نماد عروسكى 

ساندرلند در فصل 17-2016 در كنار زمين حاضر شد، شهرت پيدا كرد.
دفو مدام در بيمارستان و خانه به او سر مى زد و بيشتر از بازيكنان با او رابطه 
داشت. بردلى در سال 2011 به دنيا آمده بود و در سال 2017 از دنيا رفت.

معجزه هاى 
«مينو رايولا»

ورزش: مينو رايولا، ايجنت مشــهور 
فوتبال، نقشــى كليــدى در انتقال 
لوكاكو به منچســتريونايتد ايفا كرده 
اســت. در حالى كه همه چيز حاكى 

از توافق چلســى با لوكاكو براى بازگشت اين بازيكن به استمفوردبريج بود، 
ناگهان يونايتد وارد اين معامله شد و خيلى سريع توانست نظر لوكاكو را جلب 

كرده و او را به خدمت بگيرد.  
رايولا تابســتان گذشته ســه نفر از موكلانش را راهى منچستريونايتد كرد؛ 
زلاتان ابراهيموويچ، پل پوگبا و هنريك مخيتاريان. پيش از آن نيز ســرخيو 

رومرو، گلر دوم يونايتد را به جمع بازيكنان اين تيم اضافه كرده بود.

آغاز چهاردهمين دوره رقابت هاى كونكاكاف

در انتظار شگفتى هاى تيم هاى عجيب
دلارام عظيمى: چهاردهميــن دوره رقابت هاى جام طلايى 
كونكاكاف بــراى تعيين قهرمان آمريكاى شــمالى در حالى از 
صبح روز شنبه در چهارده ورزشگاه ايالات متحده آغاز شده كه 
همچون دوره هاى قبلى مكزيك و ايالات متحده دو مدعى اصلى 
فتح جام قهرمانى محســوب مى شوند. اما اين رقابت ها كه به 
مدت دو هفته در ايالات متحده برگزار خواهد شد، به دليل تقابل 
تيم هاى كوچكى نظير كوراسائو، گويان يا مارتينيك با بزرگان 
ديرينه فوتبال آمريكاى شمالى با جذابيت هاى متفاوتى نسبت 
به تورنمنت هاى ديگر بين المللى دراين سطح روبرو خواهد بود. 
در رقابــت هاى گلدكاپ اين دوره، 12 تيم در ســه گروه چهار 
تيمى حضــور دارند و تيم هاى اول و دوم هــر گروه به همراه 
دو تيم سومى كه بيشــترين امتياز را در مرحله گروهى كسب 

كرده اند، به مرحله يك چهارم نهايى صعود مى كنند. 
بازى هاى نيمه نهايى اين رقابت ها براى روزهاى 22 و 23 ژوئيه 

و فينال روز 26 ژوئيه برگزار خواهد شد.
  شگفتى كوچك

 يكى از شگفتى هاى بزرگ اين دوره، حضور «گويان فرانسه» در 
رقابت هاست كه براى نخستين بار در تاريخ كوتاهش توانسته به 
مرحله نهايى اين تورنمنت صعود كند. اين كشــور با 252 هزار 
نفر جمعيت و «فلورنت مالودا» كه ستاره اصلى تيمش به شمار 
مى رود، از نظر جغرافيايى در آمريكاى جنوبى واقع شــده ولى 
در رقابت هاى فوتبال آمريكاى شــمالى و مركزى شركت مى 
كند و از نظر سياسى اروپايى است. گويان فرانسه در اولين بازى 
اين رقابت ها كه صبح شــنبه در هريســون واقع در نيوجرسى 
برگزار شد، با نتيجه 4-2 مقابل كانادا شكست خورد ولى واقعيت 
هاى پنهان موجود در مورد اين تيم اهل آمريكاى جنوبى، توجه 

رسانه هاى زيادى را به اين تيم جلب كرده است. 
كنفدراســيون فوتبال آمريكاى جنوبى ملقب به كونمبول هرگز 
حاضر نشــده مرزهاى خود را به سوى كشورهاى ضعيف و تازه 
تاســيس گسترش دهد و براى همين گويان فرانسه كه با برزيل 
و ســورينام هم مرز اســت، از ســال 1983 از اعضاى خارجى 
كونكاكاف به شمار مى رفت و سپس از سال 2013 به عضو تمام 
رسمى اين مسابقات تبديل شد. اين تيم از اولين دوره رقابتهاى 
كونكاكاف درسال 1991، در مرحله مقدماتى گلد كاپ در منطقه 
كارائيب شــركت كرده و امســال براى اولين بار در تاريخ كوتاه 

خود توانســت به مرحله نهايى اين رقابــت ها راه پيدا كند. اين 
معجــزه به لطف پيروزى باورنكردنى 5-2 برابر هائيتى در نوامبر 
گذشته در گروه دوم رقابت هاى جام كارائيب حاصل شد. «گويان 
فرانسه» در رتبه سوم جدول قرار گرفته كه بهترين عنوان تاريخ 
تيم ملى فوتبال اين كشور هم به شمار مى رفت. امروز ساكنان 
ســرزمينى كه از پرتغال هم كوچك تر اســت و تنها 252هزار 
نفر جمعيت دارد و هشــت هزار نفر از جمعيت آن به كشورهاى 
اطراف پناهنده شده و هزاران هزار مهاجر غيرقانونى دارد، يكى از 
تيم هاى شركت كننده در رقابت هاى گلدكاپ 2017 هستند. 
در ماه آوريل پيش از انتخابات رياســت جمهورى فرانسه حتى 
جنبش هاى زيادى دراين كشور با هدف درخواست حمايت هاى 

مالى، بهداشتى و آموزشى از پاريس راه اندازى شده بود. 
 مالوداى سرشناس

در تيم فوتبال گويان فرانســه، مالودا 37 ساله، ملى پوش سابق 
فرانسوى سرشناس ترين بازيكن به شمار مى رود كه بعد از اتمام 
دوران فوتبال حرفه اى در مصر در سال گذشته، براى كمك به 
اين تيم به سرزمينى رفته كه در آن متولد شده و تا 15 سالگى 

هم زندگى كرده بود.
 مالودا بعد از بازى درتيم ملى فرانســه، اجــازه بازى در گويان 
را دارا خواهــد بود براى اينكه اين كشــور جزو تيم هاى عضو 
فيفا محســوب نمى شــود. هدف اصلى اين تيم دراين دوره از 
رقابت ها، طبق گفته مربى تيم تنها كسب تجربه در تورنمنتى 
است كه طبق دوره هاى قبلى مكزيك و آمريكا مدعيان قهرمانى 

آن هستند. 
  مكزيك 2

 ايــن بار مكزيــك به دليل حضور داشــتن در رقابــت هاى جام 
كنفدراسيون ها در روسيه، با تيم دوم خود در اين مسابقات شركت 
كرده و شــانس ميزبان را براى قهرمانى افزايش داده اســت. ضمن 
اينكه با محروميت شش جلســه اى اوسوريو مربى مكزيك در پى 
فحاشى او به داوران در فينال رده بندى جام كنفدراسيون ها برابر 
پرتغال، اين تيم به هيچ وجه از شرايط جالبى در اين دوره برخوردار 
نيست. اما براى گويان كه در روزهاى آينده با هندوراس و كاستاريكا 
هم روبرو خواهد شد، تنها حضور دريك دوره از رقابت هاى گلدكاپ 

يك جشن ملى بزرگ محسوب  مى شود.

احسان حدادى: 

نتايج 
عجيب  بوكس در آسيا

ورزش: تيم بوكس جوانان ايران با 9 بوكسور در 
رقابت هاى قهرمانى جوانان آسيا شركت كرد و در پايان 8 

نماينده از گردونه رقابت ها حذف شدند و تنها يكى از نمايندگان 
ايران يعنى رضا حسن نيا در 81 كيلوگرم توانست به مدال طلا دست 
پيدا كند. در كنار اين مدال طلا بايد به برنز اميرحسين ثقفى  نماينده  
سنگين وزن ايران هم اشاره كرد. مدالى كه بدون هيچ زحمتى به دست 
آمد و شايد بتوان ثقفى را خوش شانس ترين نماينده ايران و حتى آسيا 
در اين مسابقات دانست كه با يك باخت و حذف از گردونه رقابت ها 
برنز آسيا هم گرفت! آنچه مسلم است سطح اين دوره از رقابت ها 

بر خلاف آنچه برخى مسئولان فدراسيون عنوان مى كنند 
بالا نبود. موفق ترين تيم، ازبكستان بود كه با 5 طلا 

قهرمان شد و ايران هم به لطف يك طلا و 
برنز در جايگاه چهارم ايستاد. 

خادم: 
تا المپيك توكيو 

3 تيم ملى خواهيم داشت
ورزش:  رسول خادم پس از پايان رقابت هاى انتخابى تيم هاى 

ملى كشتى آزاد و فرنگى و با توجه به نتايج كسب شده مدعيان در 
جمع خبرنگاران حاضر شد و گفت: برخى از كشتى گيران عنوان دار 

عليرغم مصدوميت و ناآمادگى در مسابقات حضور يافتند و در عين حال 
حضور كشتى گيران جوان و با استعداد نيز براى كشتى كشور اميدوار كننده 
بود به طورى كه در المپيك 2020 توكيو دست ما در كشتى آزاد و فرنگى 

خالى نخواهد بود مشروط بر اينكه سعى كنيم كشتى گيران توانمند را 
حفظ و لحظه اى از آنها غفلت نكنيم و تلاش كنيم در كنار كشتى 

گيران با تجربه پا به پا حركت كنند. شرايط اكنون كشتى ما 
به گونه اى پيش مى رود كه فكر مى كنم تا المپيك 

2020 توكيو شرايط تشكيل سه تيم ملى را 
داشته باشيم.

سكوت 
فدراسيون تكواندو در 

واكنش به دوپينگ دو ملى پوش
ايسنا: پس از اعلام خبر دوپينگ دو تكواندوكار ملى پوش 

ايران در مسابقات جام باشگاه هاى آسيا، فدراسيون تكواندو هنوز 
هيچ گونه واكنشى نشان نداده است.مسئولان  فدراسيون تكواندو 
از جمله مدير سازمان تيم هاى ملى و دبير فدراسيون در اين باره 
پاسخگو نيستند و ترجيح دادند فعلا سكوت كنند. از سوى ديگر 
غلامرضا نوروزى، رئيس فدراسيون پزشكى ورزشى در گفت وگو 
با ايسنا، درباره انتشار اين خبر، اظهار بى اطلاعى كرد و گفت : 

هنوز هيچ نامه  و مدركى درباره نتايج دوپينگ دو هوگو 
پوش ايرانى از طرف وادا، فدراسيون جهانى تكواندو و 

فدراسيون تكواندو ايران به دست ما نرسيده 
است.
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يكشنبه 18 تير
تور دوچرخه سوارى فرانسه / توردوفرانس

ساعت: 15:00 زنده از شبكه ورزش

فوتبال كمتر از 19 سال ملت هاى اروپا
انگليس - آلمان

ساعت: 20:30 زنده از شبكه ورزش

ورزش روى آنتن

ضربه FIA به شانس قهرمانى 
گرندپرى اتريش

 هميلتون جريمه شد
ورزش: فدراســيون جهانــى اتومبيلرانى 
(FIA) در آستانه برگزارى گرندپرى نهم 
فصــل در اتريش، لوئيــز هميلتون راننده 
انگليسى تيم فرمول يك مرسدس را به دليل 
عوض كــردن گيربكس خودرواش جريمه 

كرد.
ظاهراً قهرمان فصل گذشته رقابت ها بدون 
اينكه به مســئولان اطلاع دهد سيســتم 
انتقال قــدرت خودروى خود را تغيير داده 
اســت و حــالا او بايد 5 خــط عقب تر از 
جايگاهــى كه در دور تعيين خط كســب 
مى كند، مســابقه اصلى را آغــاز كند. اين 
در حاليســت كه او در هر دو دور تمرينى 
روز جمعه بهترين عملكرد را در ميان تمام 

رانندگان داشت.
جريمه هميلتــون بدان معناســت كه او 
در بهترين حالت مســابقه اصلى كه امروز
 برگزار مى شود را در رده ششم آغاز خواهد 

كرد.
طبق قوانين مرسدس پيش از انجام شش 
مســابقه متوالى نمى توانست تغييرى در 
خودرويش به وجــود آورد اما اين تيم در 
گرندپرى قبلــى در باكو مجبور به اعمال 
اين تغيير در خودروى هميلتون شــد كه 
اين موضوع روز جمعه توســط مسئولان 
برگــزارى رقابت هــا مورد بررســى قرار 
گرفت و متعاقب آن براى راننده انگليسى 
خودروساز آلمانى جريمه اى در نظر گرفته 

شد.
بعد از برگزارى 8 گرند پرى از فصل جارى 
رقابت هــاى فرمول يــك، هميلتون با 14 
امتياز فاصله نســبت به سباســتين فتل، 
راننده آلمان تيم فــرارى در رده دوم قرار 

دارد.

روزنامه قدس و هيئت كوهنوردى 
خراسان رضوى برگزار مى كنند 

تقدير از 
پلنگ برفى  اورست 

امروز در مشهد 

جهانى  لندن برايم الهام بخش مســابقه هاى 
اينجا  به  من  آمــدم زيرا به اين باشد. 
آمادگى  براى  جهانــى احتياج مدال 

داشتم. 

ضمنا با خودم 
هيچ  كه  كردم  فكر 
وقــت بــه هنــد 

نرفته ام. 
خوشحالم

كــه بــه اينجا 
آمدم و مدال طلا 

به دست آوردم.

كرد هنوز احســان حدادى اســت؛ آقاى آسيا. او با پرتاب 
54/64 متر توانست طلاى آسيا را برگردن خود بيندازد تا 

پنجمين طلاى اين قاره را هم براى خود كند.
على ثمرى آينده دار هم درخشــش خود را بسيار سريع 

نشان داد و در 
دســت آورد. طلاى پرتاب وزنه هم براى ايران بود، طلايى 

كه ركورد شخصى ثمرى را هم 
توانســت ركورد 

يعنى آينده متعلق به او خواهد بود و از اين پس مدال هاى 
بيشــترى از او خواهيم ديد. مسلم نيادوست هم به اولين 
مدال خود در آسيا رســيد كه رنگ آن برنز بود. دونده 

جوان و شــيرازى 
دقيقه را از خود به جا گذاشــت تــا او هم از اين 
به بعد خود را در جمع مدعيان مدال آســيا قرار 
بدهد. اما مهمترين طلاى اين رقابت ه ا توســط 
صاعقه آسيا به دست آمد؛ حسن تفتيان.  توانست 

براى اولين بار طلاى 



 جامعه/ محبوبه علی پور 
در هفته های گذشته شاهد واکنش 
پاتولوژیست ها نسبت به اصرار برای 
اجرای دوره تکمیلی تخصصی علوم آزمایشگاهی از 
سوی متولیان حوزه ســامت بوده ایم. اما بروز این 

چالش ها از کجا نشأت گرفته است؟
دکتر فریــد کرمی، رئیس انجمن علمی آســیب 
شناســی و پاتولوژی ایران با اشاره به پیشینه این 
موضوع می گوید: پس از راه انــدازی دوره دکترای 
حرفه ای علوم آزمایشگاهی که شرایط برای تربیت 
مســئول فنی آزمایشــگاه از مقطع کاردانی علوم 
آزمایشــگاهی فراهم شد، استادان PhD علوم پایه 
خــود را در وضعیتی دیدند که شــاگردان مقطع 
کاردانی ایشان می توانستند مسئول فنی آزمایشگاه 
شوند و این استادان با داشتن مدرک تخصصی در 
یکی از رشــته های علوم پایه از این امکان محروم 
بودند. بنابر این تاش ها برای تدوین قانونی که آن ها 
نیز بتوانند با گذراندن یــک دوره متخصص علوم 
آزمایشگاهی شوند در ســال ۱۳۶۷ به بار نشست. 
بدین ترتیب پس از تصویب قانون یادشده مبنی بر 
 PhD ایجاد شــرایط برای دانش آموختگان مقطع
علوم پایه پزشکی برای شرکت در دوره ای تکمیلی 
که بتوانند متخصص علوم آزمایشــگاهی شــوند، 
وزارتخانه آیین نامه این دوره را تدوین کرد و هیئت 
ممتحنه آسیب شناسی به عنوان مسئول برگزاری 

دوره و انجام امتحان پایانی درنظر گرفته شد.

 هشدار صاحب نظران بر ثمرات آزمونی 
شکست خورده

از انتقادهــای صاحب نظران به این طرح آن بود که 
گاه پذیرفته شــدگان بدون امتحان ورودی تنها از 

طریق نامه معرفی وزارتخانه وارد دوره شده اند.
دکتر کرمــی در ادامه خاطرنشــان می کند: نحوه 
شــرکت فراگیران در کاس هــای تئوری و عملی 
)کارورزی( بسیار ضعیف بود، به گونه ای که بسیاری 
از فراگیران که از اعضای هیئت علمی دانشــگاه ها 
بودند، برای خــود این حق را قایــل بودند که در 
کاس ها شــرکت نکنند. همچنین نتایج امتحان 
پایانی نیز اسفبار بود و تنها یک نفر توانست با نمره 
۱۲ موفق به گذراندن امتحان شود. در این مقطع، 
وزارتخانه به این نتیجه رســید که تمامی فراگیران 
فارغ التحصیل شــوند و پذیرش فراگیر برای دوره 
تکمیلی تخصص علوم آزمایشگاهی بر مبنای قانون 

مصوب سال ۶۷  پایان پذیرد. 
وی با اشــاره به ادامه این روند می افزاید: از ابتدای 
دولت یازدهم لابی قدرتمند اســتادان علوم پایه در 
وزارتخانه جان تازه ای گرفت و از ابتدای وزارت دکتر 

قاضی زاده هاشمی، راه اندازی دوره تکمیلی تخصص 
علوم آزمایشــگاهی از مقطع PhD در دستور کار 
این وزارتخانه قرار گرفت، درحالی که در این مقطع 
هیئت بورد پاتولوژی و انجمن آسیب شناسی ایران 
با ارائه نظرات کارشناســی نشان دادند، الگوی رایج 
در تربیت متخصص طب آزمایشــگاه در ایران که 
فراگیــران از مقطع دکترای طــب عمومی پس از 
قبولــی در امتحان دســتیاری وارد دوره تخصصی 
پاتولوژی و طب آزمایشگاه می شوند، الگوی پذیرفته 
شده در کشورهای پیشرفته دنیاست و امتحان خود 
را پس داده، از این رو استناد به یک قانون مربوط به 
۲۹ سال پیش که در شرایط خاصی تصویب شده؛ 

وجاهت منطقی و علمی ندارد.
البته دکتر قاضی زاده هاشــمی - وزیر بهداشــت- 
بررسی موضوع را به معاون آموزشی وقت وزارتخانه؛ 
دکتر ضیایی محول کرد و او هم پس از گرفتن نظر 
دو طرف به این نتیجه رسید که الگوی کنونی یعنی 
پذیرش دســتیار پاتولوژی از مقطع طب عمومی، 
الگوی علمی و مناســب کشور ماست. البته از آنجا 
که اظهار نظر معاون آموزشــی مغایر با هدف لابی 
قدرتمند علوم پایه در وزارتخانه بود، دکتر قاضی زاده 
هاشمی این بار آقای دکتر استقامتی دبیر کمیسیون 
انجمن های علمی را مأمور تهیه گزارشی از موضوع 
کرد و دکتر استقامتی نیز پس از برگزاری جلسات 

متعدد با دو طرف، گزارشــی به وزیر بهداشت ارائه 
داد کــه  نظرات دکتر ضیایی را تأیید می کرد؛ بنابر 
این نتیجه گزارش دکتر استقامتی نیز بر ادامه روند 

موجود تأکید داشت. 

 کمبود نیروی انسانی یا سیاستگذاری های 
غیراصولی

گرچــه پایبندی به قانون و قانونمــداری را باید از 
شاخصه های ارزشمند سیاســتگذاران دانست، اما 

گاه تأکیــد بی هنگام به قوانین و اجرای آن چالش 
برانگیز است.

دکتر کرمی با اشــاره به اینکه قانون سال ۱۳۶۷ با 
توجه به شــرایط آن زمان تصویب شد و امروزه به 
مدد گسترش دانشکده های پزشکی و تربیت مطلوب 
پزشک عمومی این امکان فراهم شده تا ما نیز مانند 
کشورهای پیشــرفته دنیا مدیریت آزمایشگاه های 
بالینی را به پزشکان بســپاریم، می افزاید: از دیگر 
اســتدلال های همکاران علوم پایه برای راه اندازی 
این دوره کمبود مسئول فنی در آزمایشگاه هاست 
و در جلسه کمیســیون بهداشت و درمان مجلس 
هــم به کمبود مســئول فنی در آزمایشــگاه های 
سطح یک بهداشتی اشاره شــد؛ حال آنکه آماری 
که از کمبود مســئول فنی ارائه می شود، مربوط به 
آزمایشگاه های سطح یک بهداشتی است و همچنین 
اگر در برخی آزمایشگاه های بیمارستان های دولتی 
یا تأمین اجتماعی مسئول فنی حضور ندارد، علت 
آن کمبود نیروی انسانی در این حوزه نیست، بلکه 
پیامد سیاستگذاری های اشــتباه وزارتخانه مبنی 
بر سهولت در تأســیس آزمایشگاه است.به عبارت 
دیگــر، وقتی دانش آموختگان رشــته های مرتبط 
با آزمایشــگاه بتوانند با شرایط آســان آزمایشگاه 
خصوصی تأســیس کنند، دیگر انگیــزه ای برای 
حضور ایــن دانش آموختگان در بخش های دولتی 

و تأمیــن اجتماعی نمی ماند و حال اگر برگردیم به 
انگیزه دانش آموختگان رشته های مختلف علوم پایه 
برای اجرایی کردن قانون ســال ۶۷، به این واقعیت 
باز می گردد که این عزیزان چون در حوزه تحقیق، 
توســعه و صنعت برای خود جایی را نمی یابند، به 

دنبال تأسیس آزمایشگاه هستند.
به هر روی، باید این پرســش را مطرح کرد که یک 
عضو هیئت علمی دانشگاه که برای شرکت در این 
دوره نام نویســی کرده، آیا قرار است مشکل کمبود 
آزمایشگاه سطح یک بهداشــتی را حل کند، یا به 
دنبال تاسیس آزمایشگاه در بخش خصوصی است؟

 ضرورت تأکید تصمیم سازان بر سلامت جامعه
برخی معتقدند، واکنش های پاتولوژیست ها پیامد 
انحصار طلبی و زیاده خواهی آن هاســت که حضور 

دیگر فعالان سامت را برنمی تابند.
رئیس انجمن علمی آســیب شناســی و پاتولوژی 
ایران در پاسخ به این شــائبه می گوید: گرچه این 
گونه القا می کنند که پاتولوژیست ها به دلیل منافع 
شخصی با ورود غیر پزشکان به عرصه تشخیص و 
درمان مخالفت می کنند و برخی دیگر اصطاحات 
انحرافی مانند »پزشــک سالاری« یا »انحصار طلبی 
پاتولوژیســت ها« را مطرح می کنند، اما مشخص 
است، چنانچه وزارتخانه همچنان به اجرای این قانون 
اصرار داشته باشــد، اتفاقی برای پاتولوژیست های 
شاغل نخواهد افتاد، دستیاران جدید فارغ التحصیل 
خواهند شــد و دیگر رتبه های بالای طب عمومی 
برای اخذ تخصص به سراغ پاتولوژی نخواهند آمد! 
همچنین پس از ورود همکاران جدید علوم پایه به 
عرصه اداره آزمایشــگاه بالینی- آن هم با گذراندن 
یــک دوره ۱۸ ماهه،- این دانش آموختگان در بازار 
رقابت با پاتولوژیست ها نخواهند توانست در بخش 
خصوصی جایی برای خود دســت و پا کنند. پس 
 مشخص است موضعی که دوستان علوم پایه بر آن 
ایســتاده اند از نگاه منافع فردی است و اما موضعی 
که پاتولوژیست ها بر آن ایستادگی می کنند، اصول 
علمی حاکم بر مدیریت آزمایشگاه و اجرای الگوهای 
رایج در کشــورهای پیشرفته دنیاســت. درحالی 
که طبق قانون تشــکیل وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی این وزارتخانه موظف است بهترین 
الگوهای ارائه خدمات بهداشــتی و درمانی را برای 
ارتقای سامت جامعه ارائه کند.همچنین از انتقادها 
نسبت به مســئولان ارشد وزارتخانه آن است که از 
یک ماه پیش به دلیل اینکه عده ای ذی نفوذ قصد 
دارند از راه های میانبر متخصص آزمایشگاه بالینی 
شوند، تنشی بی سابقه را به عرصه عمومی پزشکی 

کشور تحمیل کرده اند.

رئیس انجمن پاتولوژی ایران با اشاره به چراغ سبز دولت تشریح کرد

سلامت مردم قربانی ورود غیر حرفه ای ها به آزمایشگاه ها
یکشنبه  18  تیر 1396
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روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

جامعه

برش

از انتقادها نســبت به مسئولان 
ارشــد وزارتخانه آن اســت که 
از یک ماه پیــش به دلیل اینکه 
عــده ای ذی نفــوذ قصــد دارند 
متخصــص  میانبــر  راه هــای  از 
آزمایشــگاه بالینی شوند، تنشی 
بی ســابقه را بــه عرصه عمومی 

پزشکی کشور تحمیل کرده اند

 واردات آب معدنی 40 هزار تومانی
 برای چی و برای کی؟

در رژیم شوروی سابق طبقات کارگر و کشاورززاده و کم درآمدی 
بودند که به مرور ایام با اســتفاده از رانت های دولتی و امتیازات 
ویژه ای که به اعضای حزب کمونیســت داده می شد، چاق و پروار 
و ثروتمند شــدند، آنــان در همه چیز در اولویت قرار داشــتند.
آنــان هرگــز در صف نان و گوشــت و لبنیات و انــواع مایحتاج 

نمی ایستادند، حتی در صف بلیت اپُرا و تئاتر.
مرحــوم دکتر عنایت الله رضا که از ســال ۱۳۲5 تــا ۱۳4۷، در 
شوروی زندگی کرده بود، برایم تعریف می کرد خاصان و نازنینان 
و عزیزکردگان، هر ماه یک صندوق بزرگ پاستیکی شامل ماهی، 
خاویار دو یا سه شقه گوشت و انواع کنسروها، کمپوت ها، کالباس 
ژامبون، انواع نوشــیدنی ها، پنیر و کره و سیگار در خانه ویژه گان 
می آوردند و به آن ها ســفارش می کردند به همســایگان چیزی 
نگویند. البته انواع حبوبات و حتی دستمال توالت سهمیه ماهانه 
و فلفل و نمک و زردچوبه و  انواع ســس ها در این ســهمیه که 
بهای ارزانی داشت، دیده می شد. مایحتاجی که مردم حسرت آن 
را داشــتند، کفش و پوشــاک هم جداگانه برای خودمانی ها کنار 

گذاشته می شد.
این طبقه لــوس و ننر را »نومن کاچــر« می خواندند. در حدود 
ســال های دهه ۱۹۶0 یک عروسی افســانه ای در شهر تفلیس 
بین دو خانواده نومن کاچر انجام شــد که سر و صدای آن ابتدا 
در شــوروی و ســپس در دنیا پیچید. پدر عــروس مدیرکارخانه 
دولتــی و پدر داماد بازرس عالی جمهوری گرجســتان آن زمان 
بود، حقوق هر دو مشــخص بود اما از کل دزدی و رشوه خواری 
و رانت خواری، حدود یک میلیارد روبل خرج عروســی دو نازدانه 
شــد و حتی میدان اصلی شــهر را به وسیله پلیس بستند و قرق 
کردند و در آنجا چادرهای بزرگ بالا بردند و میزهای صدگانه پر 
از مشروب و اغذیه گرم و سرد و »زاکوسکی« یعنی اوردور ترتیب 
دادند و ۱000 تن از مقام های شهر را به عروسی دعوت کردند. 

کار بالا گرفت و هیئت بازرســی از مسکو به شهر عزیمت کرد و 
معلوم شــد در این شــهر همه مقام ها دزدند و رشوه می گیرند و 
سوءاســتفاده می کنند. از جمله اعام شد در آبجوی تولید شده 
)ماءالشــعیر( فقط کمی جو می ریزند و به جای آن از کف دریای 
ســیاه که در بطری ها می ریزند، اســتفاده می کنند و از گوشــت 

گرازهای مریض ژامبون می سازند.
متأســفانه در کشــور ما نیز نوعی »طبقه جدید« شکل گرفته که 
چون بدون اصالت و شــخصیت و هویت هستند سعی می کنند با 

تظاهر به ثروت و شوکت و مکنت ایجاد تشخص کنند.
خاستگاه های پایین و فقرزده و ثروتی که نه از راه کار و کوشش 
بلکه رابطه و خویشــاوندی و پارتــی و دریافت رانت های کان و 
وام های بالا کشــیده شده به دست آمده، اینان را وامی دارد برای 
زدودن سوابق خانوادگی فقیرانه و محقرانه خود با پول بادآورده، 
اتومبیــل های میلیاردی خریداری کنند و زیر پای فرزندان لوس 
و نااهلی بیندازند که چند سال پیش یکی از آنان در کنار دوست 
دختــر خود در خیابان قدیم تهران بــا زدن خودرو به درخت به 

ورطه مرگ کشانده شد.
تصویــر رنگینی از ســالن پذیرایی کاخ بابــک زنجانی در فضای 
مجازی دســت به دســت می گردد که انگار بابــک زنجانی لویی 
چهاردهم بوده که در چنان سالنی شرفیاب شوندگان را به حضور 
می پذیرفته، کاخ تابستانی یک مربی فوتبال در لواسانات را دولت، 
بابت بدهی ۲5 میلیارد تومانی پســر او مصادره کرده که شباهت 

زیادی به استراحتگاه ترامپ رئیس جمهوری آمریکا دارد.
 وزارت بازرگانی دست یک وزیر سوداگر است که ورود هر کالایی 
را اجــازه می دهد و گویی در برابر ســخنان عدیده و مامت آمیز 
رهبری که ورود کالاهای بی ارزش خارجی را منع فرموده، گوش 
جنــاب وزیر تجارت و معدن و صنعت همچنان دچار ناشــنوایی 

است. 
راســتی چرا آن عضو اتاق بازرگانی در جلســه اتاق برمی خیزد و 
با بانگ رســا به پذیرایی در اتاق با بیســکویت و چیپس وارداتی 
اعتــراض می کند؟ زمانی در ایران صد جور بیســکویت و چیپس 
تولید می شد، حالا بیسکویت ویتانا، گرجی، مینو کجا رفتند. آن 
عضو اتاق بازرگانی و تولیدکننده قالب های سدسازی، تونل سازی، 
تونل های مترو و ســازه های بتونی می گویند تا سال ۱۳۹۲ یعنی 
ابتدای دولت پربرکت یازدهم ۱500 پرســنل داشتم امروزه تنها 

۱۲0 کارمند و کارگر دارم.
او می گوید آخر چرا بیسکویت و چیپس که ساده ترین فناوری را 
دارند، وارد می شــود، او می گوید همسر یکی از کارکنانش که از 
ناچاری او را اخراج کرده اند، شــبانه به او زنگ می زند و می گوید 
»شــوهرم را دوباره بــه خدمت بازگردانید، تا اجــاره خانه ماهانه 

آن ها عقب نیفتد.«
دولت آقای روحانی و معاون اول ایشــان ســر مردم را به مسائل 
فرعی و بی اهمیت و منت های مهمل گرم می کنند. ایشان مرتب 

از این و آن شخص و سازمان گله می کند. 
آمارســازان این دولت از تورم تعدیل شده و نرخ های تثبیت شده 
تعریــف و تمجید می کننــد، اما عده ای روز بــه روز بی پناه تر و 
فقیرتر می شوند.خجالت آور اســت وزارت تجارت جواز ورود آب 
معدنی فرانســه را که بهای آن بین ۲0 هــزار تومان تا ۶0 هزار 
تومان در هر بطری است، بدهد. آیا ایران آب معدنی ندارد؟ آقای 
روحانی چرا این تشکیل کابینه را این همه به درازا می کشاند؟ چرا 
وزرای ســالخورده و تاجر و بی اعتنا به مردم را به سر کاسبی های 

سودمندشان نمی فرستد؟
زنجیــره ای از فســاد مالی و رشــوه گیری و تبانی ســبب صدور 
مجوزهایــی چون چوب بســتنی، بیل و دســته بیل می شــود. 
میلیاردها تومان پول از کشور به صورت ارز خارج شده به مصرف 

واردات لوکس می رسد.
نومن کاچر برای دور شدن از خاستگاه های پایین خود در لباس، 
کفش، مبلمان، اتومبیل، وســایل خانگی می کوشد با تجملگرایی 
پیشــینه پایین خود را فراموش کند. هــر آنچه در آمریکا و اروپا 
می بینیــد تکرار می کند؛ لودگی در فضای مجازی، شــوخی های 
رکیک مستهجن، جوک های جنســی، تصاویر دخترانی که تمام 
چهره خود را به دســت جراح زیبایی داده و بعضی مانند جغد و 
عقاب شده اند، حتی پســرانی که زن می نمایند؛ بخشی از تغییر 
ســاختار اجتماعی ماست. تغییر ساختار و هویتی که برای میهن 

ما بسیار گران تمام خواهد شد.
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گروه جامعه - محمود مصدق: مدیر عامل سازمان تأمین 
اجتماعی میزان بدهی دولت به سازمان متبوعش تا سال ۹۳ 
را ۸۳ هزار میلیارد تومان اعام کرد و گفت: سالانه حداقل ۲0 

هزار میلیارد تومان به این رقم افزوده می شود. 
سیدتقی نوربخش روز گذشته در نشست خبری به مناسبت 
بزرگداشــت هفته تأمین اجتماعی در پاسخ به قدس درباره 
مجموع بدهی دولت به سازمان تأمین اجتماعی و میزان بدهی 
تأمین اجتماعی به پزشــکان ، مراکز درمان و بیمارستان ها 
گفت: بدهــی دولت به تأمیــن اجتماعی از ســال ۱۳54 
تاسال۸4، 4۲00 میلیارد تومان بود که در انتهای دولت دهم 
به ۶0 هزار میلیارد تومان رسید که رشد ۱4/5برابری داشته 
که مهمترین علت آن ایجاد ۱۸ تعهد بدون منبع مالی برای 

تأمین اجتماعی بوده است .
وی میزان بدهی های دولت به تأمین اجتماعی تا پایان سال 
۹۳ را ۸۳ هزار میلیارد تومان خواند و افزود: با توجه به اصل و 
سود این رقم و همچنین نرخ اوراق مشارکت هر ساله حداقل 

۲0 هــزار میلیارد تومان بر حجم بدهی های دولت به تأمین 
اجتماعی اضافه می شود. 

وی از پرداخت ۹۲00 میلیارد تومان از بدهی دولت به تأمین 
اجتماعی در ســال ۹5 خبر داد و گفت: خوشــبختانه برای 
تســویه تدریجی بدهی ها در برنامه ششم توسعه یک ردیف 
بودجه تعریف شده است و بر اساس آن دولت باید طی 5 سال 
بدهی اش به تأمین اجتماعی را پرداخت کند که البته درصد 

پرداخت بدهی ها نباید کمتر از ۱0 درصد باشد. 
نوربخش درباره خطر ورشکستگی سازمان تأمین اجتماعی نیز 
گفت: صندوق های بیمه ای جزو یکی از 5 ابرچالش اقتصادی 
کشور محسوب می شوند. با این وجود سال گذشته بودجه ما 
۷۲هزار میلیارد تومان بود که 4۲ هزار میلیارد تومان آن صرف 
پرداخت مستمری شد. نوربخش در ادامه به مصوبات مجلس 
شورای اســامی درباره تأمین اجتماعی پرداخت و گفت: بر 
اســاس برنامه ششم توسعه هیچ تعهدی بدون درنظرگرفتن 
منابع اعتباری لازم برای تأمین اجتماعی ایجاد نخواهد شد. 

به گفته وی سازمان تأمین اجتماعی به تعهدات خود در طول 
ســه سال و نیم گذشــته عمل کرده و برغم تنگناهای مالی 
مستمری بیمه شدگان را افزایش داده و کف حقوق آنان را به 

یک میلیون و ۱00 هزار تومان رسانده است. 
وی ســپس به بحث پرونده مرتضوی و ســایر پرونده های 
حقوقی سازمان تأمین اجتماعی پرداخت و گفت: در پرونده 
آقای مرتضوی رای دادگاه بدوی صادر شده که ما درخواست 
تجدید نظر کردیم که موضوع در دســت پیگیری است ، در 

واقع هنوز رأی نهایی صادرنشده است.
وی در همین زمینه به پرونده هتل همای مشهد اشاره کرد و 
گفت: در این پرونده رای نهایی صادر شده و اموال این سازمان 
برگشت داده شده است ضمن این که زمین کناری این هتل 
که 400 میلیارد تومان ارزش داشته به دولت واگذار شده که 
دولت مصوب کرده است تا به تأمین اجتماعی فروخته شود .
به گفته وی اموال از دســت رفته سازمان در مجموع حدود 
هزار میلیارد تومــان بوده که تا کنون با رای محاکم قضایی 

۶00 میلیارد تومان آن به سازمان بازگشته است.  
وی در پاســخ به پرسشــی درباره همسان ســازی حقوق 
بازنشســتگان هم گفت:برای اجرای این طرح نیازبه ۶ هزار 
میلیارد تومان بودجه داریم که در برنامه ششــم پیش بینی 

شده که اگر تخصیص پیدا کند قطعاً آن را اجرا می کنیم. 

نور بخش سپس به بحث بیمه کارگران ساختمانی پرداخت 
و گفت: بیمه این گونه کارگران از تعهدات ســازمان تأمین 
اجتماعی است که متاسفانه برای آن منابع مالی تعیین نشده 
اســت و ما برای پوشش آن باید از منابع بیمه ای سایر اقشار 
استفاده کنیم که البته این موضوع خود محل اشکال است با 
این وجود بیمه کارگران ساختمانی را می پردازیم چون یک 

تکلیف قانونی است. 
در ســال گذشــته ۶00 میلیارد تومان منابع بیمه کارگران 
ســاختمانی و ۱۶00 میلیارد تومان مصارف آن بود و این به 
معنای آن است که ۱000 میلیارد تومان تعهدات بدون منبع 

داشتیم اما با اینحال بیمه کارگران ساختمانی را می پردازیم.

مدیر عامل سازمان تأمین اجتماعی در پاسخ به پرسش قدس: 
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عضو کمیسیون بهداشت مجلس از تلاش 
» مارلبرو« برای سرمایه گذاری در ایران خبر داد

 بعثه مقام معظم رهبری: سخنگوی سازمان ثبت احوال خبر داد جانشین سازمان وظیفه عمومی ناجا:

مذاکره  با سیگار فروش آمریکایی
طرح جریمه سربازی تمدید 

نمی شود
پایان سال 96 آخرین زمان اعتبار 

کارت های ملی
ممنوعیت مراسم بدرقه زائران حج 

در فرودگاه ها صحت ندارد
خانه ملت:محمدنعیم امینی فرد با انتقاد از اینکه روزانه ۲0 
میلیارد تومان هزینه مصرف ســیگار و عوارض ناشی از آن 
می شود، گفت: هزینه استعمال سیگار 5 میلیارد و عوارض 

ناشی از آن ۱5 میلیارد تومان است.
وی  افزود: 5۷دهم درصد سیگار مصرفی در کشور مشترک 
و مابقی به صورت واردات است.امینی فرد با بیان اینکه ذائقه 
ایرانیان به سمت ســیگارهای خارجی کشیده شده است، 
تصریح کرد: متأسفانه میزان مالیات سیگار به گونه ای است 
که بازدارندگی لازم را ندارد این در حالی است که مصرف و 
استعمال دخانیات هزینه های سنگینی را به سامت کشور 

وارد می کند. 
وی با بیان اینکه مارلبرو درصدد ســرمایه گذاری در ایران 
است، تصریح کرد: در واقع شرکت های خارجی بازار دخانیات 
ایران را تصاحب کرده و این هشداری جدی است، هر چند 
ســرمایه گذاری مارلبرو در کشــور هنوز تأیید نشــده اما 

امیدواریم این موضوع صحت نداشته باشد.
وی افزود: البته با جلوگیری از ساخت کارخانجات سیگارهای 
خارجی و داخلی نمی توان مصرف دخانیات را در کشــور 
مدیریت کرد، بلکه لازمه کنترل دخانیات فرهنگ ســازی 
مناسب و طراحی و تدوین برنامه دراز مدت مشخص است 

 مهر:جانشــین ســازمان وظیفه عمومی ناجا گفت: اضافه 
خدمت سنواتی مشمولان غایبی که تا ۲۲ بهمن ۹۶، خود را 

برای انجام خدمت سربازی معرفی کنند، بخشیده می شود.
سردار ابراهیم کریمی افزود: اکنون شرایطی فراهم شده که 
آن دسته از ســربازانی که اضافه خدمت انضباطی دریافت 

کرده اند نیز مشمول بخشش ها شوند.
جانشــین ســازمان وظیفه عمومی در خصوص وضعیت 
مشــمولانی که دارای هشت سال غیبت یا بیشتر هستند، 
گفت: در حال حاضر امکان معافیت از ســربازی با پرداخت 
جریمه ریالی وجود دارد، اما افرادی که بخواهند به سربازی 
بروند نیز می توانند از این فرصت استفاده کرده و نسبت به 
رفع اضافه خدمت خود اقدام کنند.وی گفت: در حال حاضر 
متولدین ۷۸ فراخوان شده اند و می توانند هر ماه که به ۱۸ 
سالگی تمام می رسند برای حضور در خدمت سربازی اقدام 
کنند.سردار بهرام نوروزی، رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا 
نیز از بخشــش اضافه خدمت سنواتی و انضباطی سربازان 
حین خدمت خبر داده اســت. به گفته وی ماک بخشش 
اضافه خدمت، ثبت درخواســت اعــزام به خدمت تا تاریخ 
بیســت و دوم بهمن ۹۶ است و در صورت ثبت درخواست 

می بایست در تاریخ مشخص شده به خدمت اعزام شوند.

ایسنا:سخنگوی سازمان ثبت احوال کشور گفت: کارت های 
ملی هوشمند فعلی صادر شــده تا سال ۸۹ ، تنها تا پایان 
ســال اعتبار دارد و افراد برای دریافت کارت ملی هوشمند 

باید اقدام کنند.
سیف الله ابوترابی در نشســت خبری سازمان ثبت احوال 
کشــور در مورد صــدور کارت های هوشــمند ملی اظهار 
کرد: این کارت به عنوان کلیــد ورود به دولت الکترونیک 
محســوب می شــود و تا کنون بیــش از ۲4 میلیون نفر 
 از جمعیــت کشــور کارت هوشــمند ملــی را دریافــت 

کرده اند.
وی اضافــه کرد: کارت های ملی قدیمی تا پایان ســال ۹۶ 
اعتبار دارد، بر اساس آخرین تمدید کارت برای شهروندان 
از سوی هیئت وزیران پایان سال ۹۶ به عنوان آخرین زمان 
اعتبار این کارت ها تعیین شده است و از آغاز سال ۹۷ این 

کارت ها اعتبار نخواهد داشت.
 بنابراین تأکید می کنم افرادی که تاریخ صدور کارت آن ها 
از سال ۸0 تا ۸۹ اســت از آغاز سال آینده کارت های ملی 
آن ها بدون اعتبار است و برای اینکه این عزیزان در مجامع 
اداری با مشــکل مواجه نشوند، باید کارت هوشمند خود را 

دریافت کنند.

تسنیم: بعثه مقام معظم رهبری سخنان سرپرست حجاج 
ایرانی درباره ممنوعیت مراســم بدرقــه زائران حج را فقط 
مربوط به اســتان تهران دانســت و تأکید کرد: ممنوعیت 
مراسم بدرقه زائران حج در فرودگاه های کشور صحت ندارد 

و در خبرها به اشتباه منعکس شده است.
بعثه اعام کرد:آنچه در سخنان حجت الاسام و المسلمین 
سید علی قاضی عســکر، نماینده ولی فقیه در امور حج و 
زیارت طی روزهای گذشته در فرودگاه امام )ره( مطرح شده 
این اســت که برای جلوگیری از تراکم جمعیت در فرودگاه 
امام خمینــی)ره( تهران و کند کردن رونــد خروج زائران 
»فقط در اســتان تهران« این تصمیم گرفته شــده است تا 
مراســم بدرقه در حسینیه ها و تکایا صورت بگیرد و سپس 
حجاج به وسیله اتوبوس به فرودگاه منتقل شوند تا با راحتی 

وسهولت بیشتری اعزام شوند.
گفتنی اســت، حجت الاسام والمسلمین سید علی قاضی 
عسکر؛ نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت هفته گذشته 
در دیدار با مقام های شرکت فرودگاهی ایران پیش از بازدید 
از پایانه های حجاج در فرودگاه امام خمینی )ره( اظهار کرد: 
زائرانی که امسال به حج تمتع اعزام می شوند، به هیچ وجه 

نباید بدرقه کننده داشته باشند.

*خسرو معتضد
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